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ïï y s o k i Sejmie!

Przedkładając w tym roku preliminarz budże- 
towy, będący planem finansowo-gospodarczym Rady wojewódzkiej na 
■rok 1920/29; obciąłbym na samym wstępie zwrocie uwagę na ten mo
ment, że nie wyczerpuje on wszystkich naszych zamierzeń w dzie
dzinie gospodarczej, ęocjalnej i kulturalnej, a jest tylko poważ
nym ^fragmentem w całości programu, w którym, jak wiadomo-, drugą 
częsc tworz3^ opracowany w szczegółach projekt- wielkich robót in
westycyjnych, mających znalesc pokrycie w stumiljonowej, na dwa 
lata rozłożonej pożyczce. I jeszcze jedna uwaga: w uzasadnieniu 
budżetu pominę te szczegóły ,z którychzdostateczne wyjaśnienie znaj- 
dziecie Panowie w samym tekście objaśnień, a natomiast poruszę 
z okazji omówienia pewnych działów takie zagadnienia natury za
sadniczej, które albą wymagają wyjaśnień ze wzglądu na poruszone 
tu i owdzie wątpliwości co do istotnych zamierzeń Rządu, albo 
które mają decydujące znaczenie ukształtowaniu czy załatwieniu 
najżywotniejszych interesów ludności naszego -Jojewództwa. I ten 
sposób uzyskam może kilka rezultatów, a mianowicie, nie znuż? 
■Jysokiej Izb^y cytowaniem nadmiernie licznych cyfr, a uwypuklę na 
tle rzeczowych argumentów faktycznie realizowaną, linję politycz
ną, odbiegające, daleko od tej legendy; jaką chce się nieraz z 
pewnej strofy wpoić w społeczeństwo hą podstawie urojonych, czę
sto -zaś zmyślonych przesłanek. Aby ąas uzyskać bardziej przejrzy
sty obraz, nie będę trzymał sią ścisłe tego porządku tematu, jaki 
wynikałby z układu samego preliminarża.

ITą ogół utrzymuje się u nas zgodne przekonanie, że 
7.Tojewództwo śląskie jest hajtrudhiejszem województwem z punktu 
widzenia administracyjnego ; Składa się na to kilką przyczyn. ITa- 
sampi^zód mieszka tu wsrod większości polskiej dose poważna narą- 

dowa mniejszość niemiecka,zco wytwarza cały kompleks zagadnień 
mniejszościowych, tern donioślejszych, że chronionych przepisami 
Konwencji Genewskiej, umożliwiającej odwoływanie się do instytu
cji 0 charakterze międzynarodowym.

ITastępnie fakt istnienia tu największego ośrodka prze
mysłowego wyrzuca na powierzchnię życia zbiorowego pierwszorzęd- 
ne zproblem3^ socjalne i gospodarcze, które w dużej mierze muszą 

i byc również załatwiane w ramach wojewódzkiej administracji.
Areszcie istnieje u nas większa, niż gdzieindziej mozaika prawna, 
Oęaąca wynikiem dawnego austrjackiego i niemieckiego ustawodaw
stwa państwowego i krajowego, polskiego ogólnego ustawodawstwa 
państwowego, oraz autonomicznego śląskiego. ITie mam zamiaru i 
nie będę tu analizował poszczególnych, wymienionych wyżej elemen
tów, jedne jednak muszę poruszyć, i to tak z tego powodu, by spła
cie dług odpowiedzi napytania, jakie nieraz pod adresem Rząduz 
padały .na tut.forum sejmowem, jak i dlatego, by jasno zarysować 
program rządowy w dziedzinie autonomji śląskiej. Chcę to uczynic- 
temwięcej, że to właśnie pytanie osnute jest mgłą zgoła fałszy
wych pogłosek, pozostających w rażącej sprzeczności z rzecz3rwi— 
stoscią.•-Juz 6-ty rok płynie od chwili przyłączenia Śląska dc 
Polski, a nie dokonało się do tej chwili to, co jeden z twórców 
i komentatorów statutu organicznego Marszałek Rolny, wypisał w 
objaśnieniu do art.14, a mianowicie - cytuję dosłownie: "że naj- 
ważnLejszem zadaniem i obowiązkiem pierwszego Sejmu Śląskiego 
będzie uchwalenie ustaw3^ o wewnętrznym ustroju Województwa Ślą

skiego, b„zw. konstytucji śląskiej w ramach przyznanego ïïoje- 
i wodz'ôwu samorządu^. Jak wiadomo, do tej pory nie wykonano tego 
najważniejszego zadania, a przyczyna, co jest tajemnicą publicz
ną, tKuiła nietylko w negatywnem stanowisku wszystkich poprzed-
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nich rządów - w których przecież i ze Śląska- ludzie zasiadali 
nich rządów w których przecież i ze JŚląska pochodzący ludzie

I zcsiadalr ale i w odmiennych niż dziś poglądach wpływowych wów
czas przyńódc.ów tut. życia politycznego. Dzisiaj sytuacja zmieni
ła się zasadniczo w tym względzie. I7a szeregu konferencyj, które 
w tej sprawie przy moim, udziale-w ub. jeszcze roku oąbyły się w 
Jinisters cwi.e . Spraw'"Tewnętrznych, ustalono konieczność unormowa

nia., sto sunkóy: prawnych na terenie ’.7o jewództwa Śląskiego przez 
przyspieszenia prac tak nad samym statutem organicznym, jak i re
alizacją art.14, a. zdaje mi się, że -i tu ija Śląsku dokonano v tym 
właśnie zakresie przewartościowania wartości, przez co grunt pod 
załatwienie-tej' kwestji został dobrze przygotowanyITiè będę się 
długo nad tern rozwodził, ale stwierdzam, 'że w programie moim na 
tym punkcie leży : '■ " " .w:;'-'- ’ ’’ r

1/ przeprowadzenie rewizji stątutu organicznego- nie z pun
ktu Tzidzęnia zamó.chu na autonomję -pląską, a usunięcia iiiejasnych 
pojęć-, . przestarzałych już dziś i mających tylkó historyczną war-r 
tośc przepisów, .a wreszcie lepszego.sprecyzowaćia samych norm,

- 2/ jaknajszybszego wykonania art.14. -w .sensie przedłożenia 
Sejmowi "ze swej' strony' projektu ustawmy o ustroju we-wnętrznym. .

' Co do tego ostatniego momentu, to jak wszystkim wiadomo, 
proponowałem 9' miesięcy temu złożbnie komisji mięsząnej, z przy-,., 
czyn jednak ode mnie niezależnych zmuszony byłem później przenieść 
punkt ciężkości tych prac do urzędniczej komisji prawniczej, równo
cześnie zaś w stawiłem pe^ną kwotę do ostatniego budżetu dodatkowe
go nc. pokrycie z tern związanych wydatków. Ale nie:na tern koniec. '• 
kó' nie doniosły z punktu widzenia autonomicznyoę a dotychczas 
nie -ykonerr" jest art.5 przewidujący ustalenie w rpwnobrzmiących 
ustawach państwowejzi śląskiej zakresu prac Sejmu śląskiego w 
dziedzinie skarbowości., a zwłaszcza stosunku systemu podatkowego 
śląskiego do systemu podatkov;ęgo państwowego' i -wzajemnego stosun
ku admiąj.t> orać j i skarbowej, państwowej i śląskiej-' Projekt ten 
miel być ułożony przez- Radę 11 ni stron w porozumieniu z Radą Woje
wódzką, Zaznaczam, że po odbyciu na ten temat ^konferencji w Lli- 
nisterst ie Skarbu, ustalono pewne zasad;/, które stały się p,od- 
ste.wą opracowanego już przez Urząd 'Jojewódzki projektu odnośnej 
ustawy, i tym zatem zak??esie posunęła się sprana znacznie na
przód. Pc\now'ie jednak.nie możecie .wymagać odemnię, który tu je
stem niespełna półtora roku,:bym naraz we wszystkich dziedzinach 
wyrównał zaległości i jeżeli gdzieindziej szukacie wino'.:ajcy, 
nie przepomni jcie przy tern-pewnej znanej ogólnie', a głęboko mą
drej opowieści biblijnej,/o tramie - oku.własnom/

IJykonanie artt,J4 na :zuśąd.z.ie poprawionego z punktu wi
dzenia' techniki prawniczej staturu Ji-ganicznegu, oraz wykonanie 
art.5 uważam za jeden z najważniejszych punktów swego programu 
za jeden z-.takich punktów, który uśnie wreszcie chaos pcjęc. praw- 
nych, krzyżowanie się kompetencji-i ..wzajemne stawianie się wobec 
faktów, dokonanych w wypadkach tak-częstych tu wątpliwych sytuacyj 
prawnych. Takie jest moje.credo w kwestjl aątonomji Śląska. Jeże
li mimo tego oświadczenia' jeżżcze jutro ktps będzie utrzymywał 
że jest inaczej,■mogę'mu tylko to powiedzieć, .co raz oświadczyłem 
posłowi'Ulitzowi, kiedy'.przy jął moją tezę ' zasadniczo, ale prak
tycznie nie chciał z niej wyciągnąć konsekwencji: “Uyrody moje 
przekonały .Pana, ale.nie mogę spowodować zmiany Pańskiego postę- . 
p runią ą . ■ ' - . ' .. . ■ ■ ■ . ■ '

. ''Przy sposobności omamiania powyższych problemów chcę 
jeszcze, .skonstawo’ ać istnienie jednej luki,, którą .pragnąłbym 

I jaknajryohlo'j '"'yp oknie, a jako, łączy się juz bezpośrednio z sa- . 
mem zaga dnieniem budżetu. Tak jak państwowa, tak i wojewódzka 
ustawa skarbowa opiera się na recedensach, co nie jest rzeczą 
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nożądaną, istnieje bo’ iem wiele postanowień prawa budzeio . -ego, 
które, jako zasady procedury budżetowej, - nie jcymga ją zmiany 
z roku na rok i dlatego mogą i powinny byo ujęte w modyfikacje 
formalnego prawa budżetowego, ujmującego tanie rzeczy . 
w Przepisach ogólnych: czas trwania roku budzęoo-ego, termin 
przedkładania budżetu, tresc budżetu,^zasady ro-nowagąbudzeto 
-el, nodział budżetu, udział poszczególnych czynników , opr^co • 
w-aniu-budżetu, k-estję załączników; w ogólnych zaswaacn bud^e- 
to--cb• zasady^ budżetowania, zasady’ jedności budżetu, _ompeten- 
cje^-ładzy ustawodawczej w zakresie podwyższania pozycji budzę 
to- ych, termin uchwalania oraz zgłoszenia ustawy budzexo..ej, 
przedkładania budżetu organom kontrolnym;, w wywonamu budżetu, 
okresy ulgowe, przeniesienia kredytów, kredyty doaai
Projekt taki jest już gotów i po uzgodnieniu go z .unis tero tum 

Skarbu zostanie w drodze Rady Wojewódzkiej prsńłozony jysowiemu 
Sejmowi do uchwalenia, wtłoczy to kwestję tak doniosłą ja-zbua- 

w granice pewnych ustalonych norm i uchyli te wątpliwości, 
e w tej dziedzinie wyłaniają się nieraz z 1 yrazn^ sz_oa.4 
interesu publicznego.

Dotknąłem powyższych spraw dlatego, by wykazać, że w
dziedzinie ustawodawstwa autonomicznego Urząd ’.ro je wod zni nie . f 
idzie drogą życia z dnia na dzień, ale ma i chce- urzeczywistnię | 
program uporządkowania stosunków prawnych zgodnie z ustawą aon 
stytucyjną z lipca 1920 r. Oczywiście,ze względu na ogolny cha 
ratter sw^ch wywodów nie chcę wchodzie w szczegóły .do_onan^cn 
lub zamierzonych, prac w konkretnych kwestjach mniejszego znaczę 
nia opracowanych lub przygotowywanych czy to w formie rozporzą 
dzeń, czy projektów .ustaw.

Przechodząc do samego preliminarza budżetu, który; jest 
budżetem zrównoważonym, zaczynam od dochodow, w ramach ntorych 
musiał pomieścić się 'ż natury' rzeczy'- cały program wyda -ow. u e.„ 
widać z ogólnego zestawienia, lwią częsc dochodow, obliczonych 
na 33.777-998 zł. tworzą daniny/ publiczne , z kwotą przeszło 77 
milionów,"przyczem z danin publicznych wysuwa się na-pierwsze 
miejsce podatek dochodowy’- z kwotą 29 • 51G)* 00C zł., pod o, e^ przu^ 

ło-y z kwotą 26.200.000 zł., opłaty stemplowe z kwotą IJ.^oo.u 
, wreszcie na czwârtem miejscu podatki pośrednie.z wwotą 
208.000 zł.

Już na pierwszy rzut oka-widać jasno zdrową tendencję 
i"i polityce -podatkowej Państwa; podatki bo .iem — ons-ęmpcyjne >_• ’c. e 
się zmniejszają, -/zrastają natomiast podatki bezpośrednie.

Wymiar podatku przemysłowego za rok bieżący’ na podsta- 
■ ie obrotów z roku 1926 wynosi łącznie z wpływ cmi za świadectwa 
przem-słowe okrągłą kwotę 26.515.000' zł. Z sumy powyższej.należy 
potrącić 315.OOO zł. na odpisy wskutek odwołań, oraz na nieścią
galność, wobec czego spodziewać się należy rzeczywistych wpływów 
w sumie najwyższej 26.200.000 zł. Podatek przemysłowy 0/1 obrovu 
należv do tego rodzaju' podatków, który' z czasem ma byc gruntów 
nie zreorganizowany. Z tego powodu już w bieżącym roku kalenda
rzowym -prowadzono w pierwotnych postanowieniach ustawy szereg 
zmian w kierunku wprowadzenia ulg , oraz zniżenia stopy procen
towej, skutkiem czego ogólna suma preliminowana jest nizszą od 
kwoty, jaka rzeczywiście wpłynęła w ubiegłym okresie budżetowym.

Podatek dochodowy ustalono na Ićwotę 29.510.000 zł. już 
po potrąceniu 15^-go.udziału gmin w tymże podatku, oraz po potrą 
ccniv ne-nej kwoty na odpisy wskutek odwołań, oraz niesciąs^lno 
ści Uvmiar podatku dochodowego na bieżący rok kalendarzowy wy
nosi okrągło 37.682.000 zł.; na potrącenia przeznaczono kwotę 
8.172-.Q00 zł.., pozostaje więc jako rzeczywisty przewidywanym wpły 



kro ta- 29.5IO.OOO zł. Inne podat ki'bezpośrednie, jat -gruntowy, od 
kapitałów i rent,-odgrywają, rolę podrzędną, dlatego specjalnie 
niemi -się zajmować nie będę. -,

"/opłatach stemplowych .przewiduje się ogólną s.umę 
i3.3S6.OOO zł.; składają się nań wszelkiego rodzaju opłaty stem
plowe, podzielone na piętnaście grup, wśród których nujpoważniej- 
szą.rolę. odgrywają opłaty od przejęcia własności' majątku nieru
chomego, opłaty stemplowe od rachunków,' opłaty stemplowe, uisz
czane za pomocą znaczków stemplowych, opłaty-stemplowe od weksli, 
od dokumentów przewozowych i szereg innych opłat drobniejszego 
znaczenia. 'Jysokosć opłat ustalono na podstawie rzeczywistych 
wpływów. w poszczególnych miesiącach bieżącego okresu budżetowego. 
Zaznaczam, że rzeczywisty wpływ z opłat stemplowych w ubiegłym 
okresie budżetowym 1926/27. wynosił 8.611.469 zł., na bieżący 
okres budżetowy preliminowano 8.275-000 zł., zaś rzeczywisty 
wpływ za miesiące kwiecień-wrzesień bieżącego okresu budżetowego 
wynosił 6,199•606 zł.

Podatki pośrednie /akcyzy/ mają poza podatkiem od piwa 
tendencję zniżkową.- Ogólna suma podatków. pośrednich, jaka wpły- 

- ąęłw w ubiegłym okresie budżetowym 1926 na 1927. wynosi 7-561.133 
zł, ITa bieżący okres budżetowy preliminowano -6.742.030 zł., "-'pły
nęło zas za miesiące kwiecień - /rzesień bieżącego okresu, budże
towego 2.964.940 zł.; na przyszły okres' budżetowy preliminuje się 
6.2O8.OO zł. Jedynym podatkiem, który wykazuje zwyżkę .jest poda
tek od piwa; rzeczywisty wpływ, w okresie 19.26/27 wynosił 1.995-023 
zł., preliminuje się zaś ' -na okres 1928/29.. 2.014.000’ zł. spada
natomiast podatek od cukru /rzeczywisty wpływ w okresie I926/27. 
I.512.952 zł./;, ^preliminuje się. na okres 1928/29. 1.305-000 zł. 
Podatek od olejów mineralnych ulega również .zniżce- przedewszyst- 
kiem wskutek zwinięcia jednej rafinerji ,.-w Czechowicach /Schodnica/. 
P.zeczy isty wpływ z tego podatku w okresie-..- 1926/27• .wynosił 
2.046.098 zł. , preliminuje się zaś na okres- 1928/2.9 1.-500.00.0 zł. 
Innych podatków pośrednich, jako drobniejszych nie wymieniam, 
a nadto zauważam, że kwot, jakie wpłynęły w. ciągu pierwszego pół
rocza bieżącego okresu budżetowego ni.e podaj.ę, ponieważ ze wzglę
du na specyficzny charakter, jaki te' podatki posiadają /wpływnj.ą 
bowiem silniej jedynie w okresie kampanji/ miesięczne, wpływy, nie. . 
mogą dac odpowiedniej orjentacji.

Obok wymienionych podatków figuruje jeszcze wśród danin 
publicznych fundusz gospodarczy z kwotą 2/000.000 zł. Pa podsta
wie dotychczasowego jednorocznego doświadczenia, oraz przy uwzględ
nieniu ulg, jakie nowela do ustawy o funduszu gospodarczym przewi
duje, yższego wpływu żadną miarą spodziewać się nie można.

Poprzestając na tych kilku uwagacłi, dotyczących strony 
dochodowej, chcę jaknajdöbitniej podkreślić jeden moment, j-eżeli 
chodzi o dalsze traktowanie preliminarza budżetowego tak ïw komi
sji sejmowej, jak i później na plenum'. Już z okazji pierwszego 
mego budżetu w roku 1926. podły, w tej Izbie słowa krytyczne co do 
mego optymizmu na punkcie zbyt wysokiego preliminowania dochodów, 
co jednak potem nie przeszkodziło Sejmowi podnieść strony docho- 
dov ej budżetu o kilka dalszych niiljonów, a faktyczne wpływy - bę- 

r dśćce refleksem jiiezmięrnie pomyślnej sytuacj ^"gospodarcze j nasze
go '.'o j e/odzm.a - z jeszcze ''w Dar dziej ráž^odžr^ietle pozo stawiły 
naszli, przezorność, umożli’mając .. .tak dodatkowe-.kredyty, jak i czę
ściowo - zaznaczam,' częściowo, a nie zupełną - wpłaty tangienty 
dc Skarbu -Państwa, tangienty zwróconej .zresztą w całości przez 
Pańsf o w postaci wydatków ńu cej.e socjalne i kulturalne Upjewódz- 
tua Èlaskiego. I-iie chciałb.ym, byścic Panowie ulegli sugestji 
znacznych .pływów z roku ub. i kierowali' się nią pr'zy ocenie stro
ny dochodowej budżetu.
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Zasadniczo rzecz biorąc, posługując się w tej mierze ^doBwiad- 
czeniem zachodnio-europejskich państw, "budżet dochodow nie po
winien przekraczać sumy efektywnych poborów trzech poprzddnich 
lat fiskalnych, jeżeli niema do tego podstawy w jakich nowych 
ustawach podatkowych lub dokonanych w nich zmianach. Odstąpi— 
l?.śmy od <ej zasady przy ustalaniu dochodów naszego budżetu i 
vrzy obliczeniu wpływó z poszczególnych podatków; ozywiajo1 nas 
raczej optymistyczne usposobienie, nie zaszkodzi zatem, jeżeli 
w obradach sejmowych przejawi się w tym zakresie nieco goryczy 
nastrč-pesymistycznych. Zaznaczam tu zresztą, że równowaga 
budżetu dała się uzyskać tylko dzięki wyeliminowaniu z budżetu 
tangienty i przesunięciu tego obowiązku na art.4,,sformułowanej: 
w ustawie skarbowej tak jak w roku zeszłym. Tyle, jeżeli chodzi: 
o stronę .ducho-d-ową-.................. ■ ■

Z kolei przechodzę do.wydatków. ■.

Tu odrazu, żeby nie było co do cyfr wątpliwości 
zaznaczam, że wobec zakomunikowanego' mi ^w ostatnich dniach prze
jęcia przez Ministerstwo Wyzn.Relig-i 0 świecenia"Publ. na budżet 
vparstwowy wydatków personalnych Wyznań Religijnych - odpada z 
budżetu śląskiego kwota blisko 60 . OOO-OCTOzŁ-t niemniej jednak ogól
na suma wydatków nie ulegnie żadnej zmianie z tej przyczyny, -że 
Rada Wojewódzka w ramach tego remanentu ma zamiar wystąpić z pro
jektem dodatkowym, przekazującym około 400.000 zł. na kolonje wa
kacyjne i dożywianie dzieci, a 200.000 zł. na subwencje na budowę 
tak potrzebnych, zwłaszcza na pograniczu kościołów.

W związku z tern, możemy całą stronę wydatków 
przedstawioną w ostatnim projekcie Rady Wojewódzkiej traktować, 
jako realną. W dziale wydatków uderza wzrost niemal we wszystkich 
działach.- Łączy.się to częściowo z większym etatem, podniesieniem 
uposażeń urzędniczych oraz koniecznością rzeczowej rozbudowy 
pewnych działów. Wzrost wydatków osobowych w dotyczących pozyc
jach ■preliminiajza powoduje podwyżka uposażeń urzędników o 10%, 
która nastąpiła w ciągu b.okresu budżetowego tudzież podwyższenie 
dodatku mieszkaniowego na Óląsku do norm stołecznych.

Preliminarz nie przewiduje natomiast wzrostu wy
datków pozostających w związku z projekto".regulacją uposażeń,z 
opracowywaną przez Rząd Centralny, co oczywiście musi powodować 
jeszcze większą ostrożność w preliminowaniu strony dochodowej.

Etaty osobowe działu II.rozdz.I.§ 1.obejmujące 
administrację ogólną, a więc: Urząd Wojewódzki bez. urzędników 
fachowych, tj- techników wykazują pozorny wzrost o 46 miejsc 
etatowych.

Faktyczne jednak powiększenie ogranicza się do 
10-ciu etatów. Do etatów bowiem administracji ogólnej dodano 21 
etatów urzędników nietechnicznych, pracujących w dziale^Robow 
Publ. /Urząd Wojew-i Urzędy techniczne I.instancji/, którzy etate 
wu dotychczas figurowali w dziale V- Obecnie w dziale V prze
prowadzono odpowiednie skreślenia. Przesunięcie to zostało spot o 
dowane koniecznością zgrupowania urzędników resortu Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych do których należą także urzędnicy nietechniczni 
działu Robót Publicznych- W dziale III./Policja Wojewódzka/ 
skreślono 15 etatów, dodając je d,o działu Ii-go.

Są to etaty funke jonar juszów policyjnych przydzie
lonych wskutek reorganizacji Urzędów Policyjnych do Urzędów 
Administracji ogólnej, tj. Urzędu Wojewodzkiego,Starostw i Dy
rekcji Policji.

Faktyczna zatem podwyżka etatów, o których wyżej 
wspomniałem, wynosi 10 miejsc et towych Z tych 10-ciu miejsc 
etatów G jest przewidzianych w grupach X,XI i XII dla praktykantów 



wszystkich trzech kategorji. Cztery 
dziano dodatkowo dla. Wydziału Pracy

zaś etaty urzędnicze přzewi- 
i t'pieki Społecznej.

Podwyżka etatów praktykanckich została spowodo
wana. '■ wy dat. nem wzmożeniem agend administracyjnych w- dowód czego 
.przytoczę, że w roku 1926 wpływ aktów Urzędu Wojewódzkiego wy- 
nosił' 202- 695, roku zas 1927 215-612.

Wpływy wzrosły w ciągu roku zatem o 12.917 
aktów. Podwyższenie czterech etatów urzędniczych w Wydziale Pra
cy i Opieki Społ. nastąpiło w związku z podjęciem intensywnych 
prac w kierunku likwidacji zagadnienia^uchodnzczego__oraz w następ
stwie przewidywanego przejęcia ageňThíacTžorczych nad Spółką Brac

ką, wykonywanych dotychczas przez Wyższy Urząd Górniczy.

Pozatem przy niezmienionej ilości etatów nastą
piły pewne nieznaczne przesunięcia grup niższych do wyższych ce 
lem umożliwienia awansu zasługującym na to urzędnikom Przesunię
cia te obejmują wyłącznie grupy średnie i niższe. W grupach na
tomiast IV-tej V i VI ilość etatów pozostała w stosunku do ubieg
łego okresu budżetowego nie zmieniona.

W. dziale V.Robót' Publicznych pc odjęciu etatów 
dodanych do działu II etaty urzędników technicznych wykazują 
powiększenie o jedno miejsce, ’ jako minimalną konieczność wobec 
przeprowadzonych planów budowlanych.

Dział VI części II obejmutjący funkcjonariuszy 
Zakładu Badania Środków Żywności w Pszczynie, wykazuje w porówna
niu z ubiegłym okresem budżetowym jeden etat więcej, a to celem 

przejęcia na miejsce etatowe laboranta pracującego dotychczas ze 
wynagrodzeniem ryczałtowem..

Dział X ,część II 'Inspekcje. Przemysłowe wykazują 
2 etaty ponad normę roku ubiegłego, przewidziane dla Inspekcji 
Przemysłowe w Rybniku-

Również w- dziale administracji skarbowej konsta
tuje się nieznaczny wzrost liczy etatów, co tłómaczy się tern.że 
jest to konieczna konsekwencja kompletowania stanu personalnego 
urzędników skarbowych, orąz wymian;/ urzędników słabych na lepszych 
aby w ten sposób•doskonalenie administracji skarbowej znowu o je
den krok naprzód posunąć : 'X powodu zbyt częstych skarg na nie- 
rćwnomierność w sprawiedliwem nakładaniu podatków przewiduje Wy
dział Skarbowy przyjęcie specjalnych rewizorów ksiąg handlowych, 
których wynagrodzenie nie będzie mogło byc normowane według prze
pisów ustawy o uposażeniu funkcjonarjusżów państwowych, lecz na 
zasadach' rycząłtowego kontraktowego wynagrodzenie

0 etatach części IV będę mówił przy uzasadnieniu 
budżetu szkolnictwa.

To co z okazji swej mowy budżetowej w roku 
ubiegłym powie.działem na temat położenia 5 zadań oraz sposobu 
wykonywania swych obowiązków przez urzędników, podtrzymuje w ca
łej rozciągłości Powszechnie wiadomo, ze urzędnicy są licho 
wynagradzani i z tego przeświadczenia wypływają opracowywane już 
w centrali projekty nowych uposażeń urzędników. U nas dołącza się 
do tego większy niż gdziekolwiek-indziej trud urzędowania i 
administrowania ze względu na podkreślone we wstępie skomplikowa
nie stosunków prawnych,gospodarczych,społecznych i narodowościo
wych: , a przecież nikt chyba nie postawi szczerze takiego zarzutu, 
.że urzędnicy tu w Województwie śj^skiem nie wypełniają swego za
dania. Wydatność pracy aparatu urzędniczego niepomiernie wzrosła 
tak dzięki oż/wiającej ten aparat woli pracy twórczej, jak dzię
ki rygorystycznemu przestrzeganiu czasu pracy, położeniu nacisku 



na merytofyczne i najbardziej celowe, a nie papierowe załatwia
nie spraw, uproszczenia i ujednostajnieniu procedury, wreszcie 

lepszem wyzyskaniu urządzeń technicznych w zsamem administro
waniu. Znikły zupełnie niemal skargi na zaległości oraz przewlekłe 
załatwienie spraw, które jeszcze w uh-roku.były przedmiotem ży
wych dyskusji. W ogólnych instrukcjach kładłem i kładę nacisk na 
takt w postępowaniu ze stronami, dla których urzędnik przecież 
istnieje, oraz'na zupełne wyniszczenie tu i owdzie jeszcze ujaw
niającego się biurokratyzmu. Od Starostów, których uwa-zam za 
gospodarzy powiatów, żądam doskonałej znajomości wszystkich po
trzeb terenu i to potrzeb poznanych nie przez'zpryzmat aktów kan
celaryjnych, ale przez Wetknięcie sij z _ludnpsç,i.^x„ zapoznanie się 

na miejscu z jej postulatami, orazazTaTańia"na zasadzie dostoso
wanego do tych postulatów programów. Nieuznaję takiego Starosty, 

który - urzędując 4 lata, nie ruszył się ani krokiem pofca- miasto 
powiatowe, a z ^autops ji "znał tylko jedną drogę■w swym powiecie, 
to jest tę, którą dobywał podróże • służbowe do 'Katowic. Kto się 
objektywnie przypatrzy rozwojowi stosunków w tej dziedzinie, musi 
przyznać, że przecież idzie ku lepszemu i' że sprawność aparatu 
administracyjnego z roku na .rok się polepsza.

Przy tej sposobności dociąłbym rozwiać drugą le
gendę, 'którą starają się z ęewnych stron stworzyć, a mianowicie 
opowieść o rugpwaniu^Ślązaków z posad i dokonującym się zaledwie 
Województwa przez przybyszów.. Zarzut ten, jeżeli idzie pod moim 
adresem, muszę z całą, stanowczością odeprzeć. Jeżeli chodzi o 
personalny skład aparatu administracyjnego, to stwierdzam, że 
zastałem pewien stan-gotowy pod koniec roku 1926, stan, który 
przecież tworzył się. pod auspicjami tych, którzy teraz pomstują. 
Do do mnie, to bezwzględnie przestrzegam zagwarantowanej ustawą 
zasady pierwszeństwa Ślizaków w obsadzaniu wolnych posad, niet Iko 
ze względu na normę prawną, nietylko z najgłębszego uczucia ,;jakie 
żywię dla ludu śląskiego z tego powodu, że przecież, z nim przeży
łem najpiękniejsze jego i swoje właśn chwile, ale z prostego 
chłopskiego rozsądku, który mnie jako Wojewodzie musi mówić, że 
w interesie spokoju i zadowolenia przez zmniejszenie bezrobocia 
w Województwie leży obsadzenie stanowisk tu. ludźmi. Popieram bur 
sy i mnożę stypendja dla Ślązaków, by im ułatwić ukończenie stud- 
jów i umożliwić zajęcie wyżązych stanowisk. Rozszerzam szkolnic
two zawodowe m. i- w tym celu,, by rozszerzyć dla nich platformę 
zajęć, ogłaszam konkursy na posady, ą do referatów personalnych 
wprowadziłem Ślązaków, by i z tej strony stworzyć sobie odpowied
nią gwarancję, przestrzeganie lihfcjl mojej polityki personalnej. 
Faktem jest niezbitym, że wszyscy bez .wyjątku absolwenci seminar- 
jum naucz, na Śląsku otrzvmali tutaj posady, że w czasie swego 
krótkiego urzędowania w roźmych działach służby ulokowałem przesz
ło 200 Ślązaków. Jeżeli mimo tego pperuaje się hasłem rugowania 
Ślązaków, a czasem cytuje się’„na zwie bé, to albo nie porusza się 
tego, że odnośni urzędnicy ’ odeszli na własną' prośbę, na bez po- 
równiania materjalne lepsze stanowiska, albo że odeszli z takich 
przyczyn, o których lepiej dla nich samych o tern tutaj nie wspomi
nać.

Reasumjąc poprzednie wywody stwierdzam, że mi 
nikt nie dowiedzie faktami, bym kiedykolwiek- w personalnej poli
tyce stanął w sprzeczności z zasadą .pierwszeństwa Ślązaków przy 
równych kwalifikacjach oraz stwierdzam, żem nigdy w ocenie., tej 
kwalifikacji nie zlekceważył zasługi narodowej-

Równocześnie jednak podkreślam, konieczność wyjścia 
poza opłotki ciasno pojętych interesowi dzielnicowych. Ślązak nie 
jest związany z glebą i musi czuć się obywatelem całego Państwa, 
którezW swej całości jest gwarantowanym dlań terenem pracy. Musi 
odczuc braterskie uczucie w tym rodzinnym zespole, jaki tworzy 
naród polskiz Wszędzie, gdziekolwiek w Ojczyźnie się znajdzie , 
powinien mieć to przeświadczenie, że jest u. siebie w domu, w ro-
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dżinie- Dzisiaj lukę w obsadzeniu szkół wypełnia jeszcze przybysz, 
bo seminarja śląskie nie wystarczają na pokrycie.-zapotrżenowania . 
Za dwa lata wychowankowie naszych seminarjów będą szukać posad w 
in^ybh województwach- Byłoby źle, gdy Polska.składała się z wro
gich scbie województw odgraniczonych od siebie,nieprzeoitym murem 
dziel.nicbwośc i i separytyzmu, boc jedności politycznej Państwa . 
musi odpowiadać jedność psychiczna, uznanie się narodu w swęm je
stestwie, jako całość. Separatysta, to wróg Państwa i ludu sląski-’
gO ' z

Z okazji omawiania tej części preliminarza budże
towego nie mogę pominąć milczeniem służby policyjnej i to metyl— 
ko z tej przyo-zyny,ż.e H,tapowi ona poważną pozycję oudżetową, ale 
także dla-tego, że w związku "z t-zw- stanem bezpieczeństwa na te
renie Województwa Śląsk, toczyły się.w Wysokiej Izbie dyskusje, 
oraz uchwalano rezolucje pod moim adresem.

■ Jest to ogólnie -znany objaw, że rozpatrywanie^
pewnych zjawisk pod kątem widzenia bądź osobistych animozji, oąc-z 
rozdrażnienia .wpływa zawsze rozszerzające na zdolność generalizo
wania odosobnionych faktów, oraz wytwarzania sobie obrazu niéodpo- 
wiadającego wcale rzeczywistości- Sporządzone z me^o polecenia z 
zestawienia statystyczne i graficzne, które będę mógł przedstawić 
kysokiej Izbie przy ' dyskus ji w komisji wykazują ponad wszelką 
wątpliwość,-że stan bezpieczeństwa w okresie po maju roku 1926  
znacznie się poprawił i to tak w dziedzinie służby prewencyjnej 
jak i represyjnej- Oczywiście, że w ocenie całokształtu stosunków 
należy tu mieć-na- oku charakter narodowośćiowo-mieszany tut.ludno
ści, co daje nieraz asumpt do żaostrzonych^sytuacyj, nadto zas 
fakt przemysłowego charakteru naszego Województwa, ^długoletnie bez- 

-robocie oraz rozpanoszono tu w zastraszający sposób^pijaństwo  
‘^wpływają same przez się na większą może niż w-spokojnych okolicach 
'rolniczych przestępczość. Jakkolwiek nasz ko.r.-pus policyjny w ta
mach ćałej policji państwow.ej zajmuje jedną z pierwszych miejsc 
w ocenię Władz CentraInycb^hiemniej jednak w konsekwentnej prze
prowadzeniu planów i celów wytkniętych w kierunku-wzmożeniu służby 
prewencyjnej, oraz służby represyjnej, które to czynniki są pod
stawą poprawy stanu bezpieczeńs,twa w Województwie kląskiem, za
mierzam stopniowo przeprowadzić następujące zarządzenia:

1/ wyposażyć lepiej poszcgeg-ólne Komendy policyjne i Urzędy śledcze 
w środki techniczne, - >ą0’ posterunkach stałych w miastach'wy
budować telefony, aby funkcjonałjusze pełniący służbę w tych 
miejscach mogli się szybko skomunikować z komisarjatem przy 
wzywaniu pomoęy względnie innych pilnych sprawach;.

2/ zaopatrzyć wszystkie komisar jaty i posterunkizw radjoaparaty 
odbiorcze, co szczególnie przy zarządzeniu pościgu będzie 
miało poważne znaczenie i przyczyni się do szybkiego podawania 
zarządzeń władz w kierunku pościgu przestępców;

}/ zaopatrzyć Komendy policyjne zw uiększą ^ilośc środków lokomocji, 
co jest niezbędne przy bezpośrednim pościgu przestępców;

przedłużyć kursa posterunkowych i przodowników w szkole policyj
nej w celu "dokładniejszego i gruntowniejszego przeszkolenia^ 
tunke j ona r jus z ów- policji pod względem fachowym, nby mogli le
piej wykonywać służbę represyjną, i aby ich wyniki w tym kie
runku się zwiększyły,

5/ zaprowadzić wykłady na zadane tematy przez wyższych funkcjonar- 
juszów mające na celu podniesienie poziomu fcenowego wykształ
cenia korpusu oficerów Policji kojew-ództwa śląskiego, a przez 
to pośrednio dc podniesienia wykładów nauki fachowej na komi- 
sarjatach 1 posterunkach,

6/ uzupe niac stan policji kojewództwa biąskiego tyl<o przez kaa— 
■ dydatów / którzy ukończyli służbę Wojskową i którzy chca, wstą

pi J ao służby policyjnej bezpośrednio >j>o ukończonej służbie woj-
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skoweji Ma to na celu uzupełnienie korpusu policji Woj 
Śląskiego tylko matetjałem dyscyplinowanym.

7/ Podnieść dyscyplinę wewnętrzną w korpusie policji Województwa 
śląskiego, id. ącą nie w kierunku bezmyślnego wykonywania za
rządzeń władz przełożonych, lecz pfzedewszystkiem w kierunku 
zrozumienia intencji tjrch zarządzeń, powiększenia inicjatywy 
własnej funkejonarjuszów, która jest tak potrzebną w służbie 
policyjnej ;

8/ Wynagradzać funkejonarjuszów policji Woj.śl. za pełnienie 
służby zewnętrznej ponad 6 godzin dziennie przez przyzniania 
tymże odpowiedniej wysokości strawnego, aby w ten^spobó zachę
cie ich i odszkodować za pracę ponad wymagaTią ilość godzin, co 
w służbie bezpieczeństwa prawie, że zawsze zachodzi.

Zwróciłem nadto większą uwagę na podniesienie 
stanu zdrowotnego funkejonajuszów policji Woj.31. przez zorga
nizowanie akcji leczenia podupadłych na zdrowiu funkejonarju- 
szy w Zakopanem przez lepsze zorganizowanie iopiekowanie się 
Sapopocą Policji Województwa śląskiego, oraz popieranie i pro
pagowanie fizycznego wyszkolenia i sportów w korpusie policji 
Województwa śląskiego. Wynikiem tej akcji jest to, że coraz 
mniejsza ilość funkejonarjuszów upada na zdrowiu, pozostaje 
więc większy procent zdolnych do służby funkejonarjuszów, przez 
co wzmaga się równocześnie służba prewencyjna. Zresztą jak ze
stawienie budżetowe wykazuje, zamierzone plany spowodowały tyl
ko niewielki wzrost odnośnych pozycyj, cały bowiem wydatek 
9.758.911 złi podniósł się na przeszło 11 miljonów do czego 
dochodzi jeszcze kwota 73-400 zł. środki lokomocji w dziale 
budżetu nadzwyczajnego.

Przechodząc z kolei do omówienia działu IV. Ujętego 
w nazwę ” Kultura Krajowa" zaznaczam, ż góry, że rolnictwo 
zostało specjalnie pieczołowicie potraktowane w tym roku i to 
we wszystkich tych dziedzinach, które mają istotną do-niosłość,• 
a więc tak w zakresie przebudowy ustroju rolnego, jak w zakre
sie meljoracji, kredytu rolnego, hodowli bydła i oświaty rol
niczej. Wychodziliśmy z tego założenia, że jakkolwiek nasz okręg 
jest przedewszystkiem zagłębiem zprzernysłowym, to przecież 
nie można i nie wolno lekceważyć interesów rolniczych, a prze
ciwnie, wyzyskując ten fakt, że województwozjest świetnym ryn
kiem zbytu produktów rolnych,na leży rozwinąć i dostosować ten 
warsztat produkcji do naturalnych potrzeb tego rynku, I tu no 
pierwszy plan wysuwa się doniosłe zagadnienie reformy rolnej, 
która ma duże znaczenie tak z punktu widzenia pewnego odciąże
nia rynku pracy przez podniesienie gospodarstw karłowatych ů-' 
rzędu samowystarczalnych oraz produkujących na zbyt gospodarstw 
wiejskich, jak i z punktu widzenia wzmocnienia produkcji po 
myśli jedynie tu słusznej teorji małej własności, wytwarza ją.-łj 
jak wiadomo, w większych ilościach niż wielka własność na jej- ■ . 
kę obszaru - mięso,nabiał i okopowe, a zatem tezprodukty, które 
stanowią główną część składową konsumpcji ludności przemysło
wej. Na ten c el wstawia się dla ślązaka dalszy miljon złotych. 
Odzywały się tu w Sejmie krytyczne głosy w sprawie wolnego 
tempa reformy rolnej. Na odparcie tego zarzutu muszę przytoczyć 
00 następuje:

Na Śląsku Cieszyńskim reforma rolna i likwidacja serwitutów 
znajduje się w pełnym toku - nie natrafia się bowiem na żadne 
przeszkody, wynikające 0 Konwencji Genwskiej, a reformę samą 
przeprowadza się na zasadzie ogólnej ustawy polskiej. Dotychczas 
rozparcelowano taqa 2774 ha, a na najbliższy rok bierze się 
pod parcelację 2500 ha. Inaczej było dotychczas u nas. Tu nie- 
wyzyskano swego czasu możności zlikwidowania ziemskich własności 
obywateli niemieckich. Pozatem trzeba było najpierw powołać 
do życia szereg instytucji, przewidzianych ustawą. Stwierdzam, 
a temu nikt nie potrafi zaprzeczyć, że reforma rolna przeze 
mnie została ruszona z martwego punktu, że za mobch czasów i z 



mojej inicjatywy uruchomiono Oddział Bantu Rolnego, kcóry 
przejął między innemi kredyt parcelacyjny, że powołanoÿo ży
cia "Ślązaka" oraz Związek dostarczycieli ziemi, po myśli zno
welizowanej ustawy niemieckiej zmroku 1919- Uporczywe stanowisko 
Związku dostarczycieli ziemi, który sam^chciał decydować o tom 
gdzie, jaki i w jakich rozmiarach ma byś parcelowany majątek, 
opóźniło nieco akcję ^Ślązaka", spór jednak o zakres kompetencji 
rwzgrywa się już w ostatniem stadium, tak, że jeżeli Związek 
nie dostarczy zażądanych terenów w.oznaczonym czasie, uprawnie- 
nia jggo w tym zakresi.e ■ przeniesie-nie na po.wiatow e. Urzędy Ziem
skie, a reformę w wielkim stylu podejmie'się już na wiosnę ^tego 
roku. W zbliżającej się kampanji parcela.cyjnej Urząd Wojewódzki 
sam poddzierźawi 1500 ha z domen państwowych, co już jęsp w pe-.:- 
nym toku. Okręgowy Urząd Ziemski nabył już ppzeszło 700 ha, a 
nadto projektuje rozparcelowanie we-własnym zakresie około 
2000 ha. Wreszcie ” Ślązak" projektuje parcelację 3500 ha. Łącz
nie zatem jest już w tej chwili w akcji parcelowania razem z 1;m. 
do Urząd Wojewódzki sam poddzierżawia, 2200 ha, do czego dojozlo 
jeszcze w roku b. około 5000 ha dalszych. Parcelacja jest do 
niośłą akcj^ą gospodarczą, wymagającą projektów, pomiarów i.kre
dytów. Potrzeba do jej przeprowadzania także czasu. - Nie żądaj
cie Panowie, ddemnie bym w ciągu półtora roku zrocił wszystko 
w zakresie reformy rolnej, kiedy 4 lata poprzedzające moje tu
taj przyjście bezproduktywnie zmarnowano, nie robiąc ani jednego 
kroku w kierunku urzeczywistnienia reformy.,Nie mogę tu oczywi
ście rozwijać szeroko i omawiać planu parcelacyjnegoZaznaęzam- 
tylko, że kładziemy nacisk na parcelację sądiedzką, niemniej 
jednak dla służby folwarcznej. zamierzamy tworzyć oSa:dy Wstawio
ny obecnie do budżetu .mil jon wyda w. tym roku .już. praktyczne  
rezultaty. Dc strony finansowej .całego zagadnieni.a parcelacji 
wrócę jeszcze z okazji omawiania kredytów; rolnych. ą

Drugi dział - to meljoracj. 0 ile akcja koma;sa- 
cyjna natrafia .na pewne przeszkody formalne, łączące się ż odło
żeniem rozciągnięcia ogólnej usta.wy państwowej na Województwo 
śląskie, to przeciwnie.akc ja meïjcracyjna opa.rtą o sląski fun
dusz mfeljoracyjny, rozwija się bardzo pomyślnie Rolnicy, soce- 
niając korzyści połączone z .wydrenowaniem poi zawiązali' w ostat
nim roku liczbę spółki meljoracyjne, wobec czego fundusz na ts 
cele przeznacczony wyczerpał się i jego zasilenie stało się ko
niecznością. Obecnie-.czynnych jest 27 spółek drenasrkkich, a no
wych, których organizacja jest w toku, zgłoszono 32. Projektuje 
się wykonanie robót meljoracyjnych na obszarze 1000 ha, w związ
ku z czem proponuje się bardzo znączne■powiększenie tego lunuu- 
äzu do wysokości 450-000 zł.

Niepotrzebuję zaznaczać, jak doniosłe znacźuu-t 
dla rolników i dla rolnictwa ma tani i łatwo dostępny kredyt. 
Okazuje się , że uruchomienie w Woj.01 Oddziału Banku Rolnego 
było poprostu prawdziwem w tym zakresie dobrodzlejsr.wem, żc 
otworzyło w, tej dziedzinie nową_ nie jakowa epokę - wystarczy. przy^ 
■tuczyć ují-ty: kiedy dc początku runu 1926 ogolna suma kredytów 
udzielona rolnikom przekraczała zaledwie kwotę 400.000 zł po 
było oczywiście kroplą w morzu niezaspokojonych potrzeb/ tó 
według otrzymanego ostatnio z Oddz.Banku Rolnego zestawienia na 
dzień 1 lutego 1928 r. udzielono dla rolnictwa tut'krótkotermino

wych kredytów, w sumie 5’583.313 zł», w dziale zaś pożyczek 
długoterminowych na inwestycje rolne na spłatę uciążliwych dłu
gów-, na kupno lub dokupno gruntów przyznano kredyty w wysokości 
1.807-288 zł., do czego należy doliczyć jeszcze kwotę' 255 * 2/9 zł. 
jako zaliczki wypłac®ne na poczet długoterminowychpożyczek. Jest 
to pozytywny fakt, którego żadne kontrargumenty i żadna demo- 
gogja nie potrafi zmienić- Na podstaw-ie tych cyfr stwierdzam, że 
dopiero Rząd, który ja tu reprezentuje załatwił^w sposób pozytyw

ny pierwszorzędną dla rolnictwa kwestję kredytów, Rolnictwo 
Óląskie, które przez 4 lata od roku 1922 cierpiało na prawdziwą, 
anemję w zakresie dopływu .kredytów, otrzymało jezjuż w bardzo 
poważnej wyżej wyszczególnionej kwocie. Równocześnie zaznaczam 
że na wielu konferencjach odbytych w Urzędzie Wojewódzkim z udzia 
łem zainteresowanych czynników ,ustalpuu ■ 'program dalszych
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kredytów we wszystkich działach rolniczych,.w szczególności . 
zaś przygotowano program sfinansowania akcji " clązaka .w- dziale 
osadnictwa. Sfinansowanie to polegać będzie na Udzielaniu przej- 
ściowego kredytu " Ślązakowi" na za płacenie.ceny.kupna maoątkow 
przeznaczonych na parcelację i na wzniesienie zab.udoran osadni
czych. Po wydzieleniu parcel,ustaleniu nowonabywcow i zawarciu 

' wstępnych umów kupna -sprzedaży -'Państwowy Bank Rolny będzie 
udzielał nowońabywcom długoterminowych pożyczek w listach zastaw
nych na okres 3O-lat. Z pożyczek uzyskanych nowonabywey'spłacą . 
należność przypadającą "Ślązakowi"} który zwrócony^kapitał zuzyje 
na kupno nowych objektów na parcelację. Suma przejściowego, kredytu 
nie da sie ustalić dzisiaj dokł&dftie, przybliżeniu wynosić bę- 
dzie od 6 - 8 miljonów zł. Kťédyt długoterminowy udzielony, nov^o- 
nabywcom wyrażać się bèdzie w sumie około o miljonow złotych, n<- 
Cieszyńskim 1 Górńym Śląsku łącznie. Z kredytu długoterminowego 
w niezbędnej wysokości i ha tych samych zasadach korzystać-bę^ą 
nowonabywey przy parcelacji majątków prywatnych w Cieszynatiimo 
Niezależnie od tego zabiegamy w Ministerstwie Reform Rolnych o 
przydzielenie odpowiedniej sumy kredytu z funduszu zapomog i kre
dytu ulgowego. Z funduszu tego byłyby wydawane pożyczki na lo 
51 - 35 i przy oprocentowaniu 5% na
1/ kupno gruntu przy parcelacji majątków nie. stanow-i'^cyeh.własno

ści Skarbu Pańs.twa. Pożyczki te mogą udzielane, by c tylko tym 
osobom, które uzyskały kredyt w listach zastawnych Państwowego 
Banku Rolnego;

2/ na kupno gruntu przy parcelacji majątków należących do Skarbu 
Państwa na pokrycie wpłat za nabyty obszar gruntu;

na zagospodarowanie się /osadnikom cywilnym miejsco. ym .

Suma pożyczki z tego tytułu nie może przekra cnac 4300 zł .

Jak z powyższego wynika za pośrednictwem-Państwo 
wego Banku Rolnego dążyć będziemy do podniesienia wydajności war
sztatów rolnych przez odpowiednie zasilenie gospodarstw rolnych 
w kredyty, oraz do obrony pracy^rolnika, zawartej w wytworzonym 
produkcie przez wyelimiwanie, ppsre.dnictv a i poparcie odpowiednich 
spółdzielni zorganizowanych w tym celu. Jednym-z głównych zä9Qn 
Polskiego'Banku Rolnego jest również wziąć jaknajwiększy.udział 
w sfinansowaniu osadnictwa i dać dostateczną pomoc kredytową nowo- 
nabywcom parcel. ' ■

Ze względu na to jednak, że w.związku_z zamie
rzoną i prowadzoną parcelacją, oraz oprać owanemi. już dalszemu.^ 
projektami kredytów rolnych okazało się, ze istnieje niejednolito — 
mie potrzeba obniżenia procentu, wstawiłem na ten cel do buazetu 
kwotę 200.000 zł. Kwota ta ustalona została.zną podstawie d'Okłac- 
nego rozważania operacyj kredytowych ;Łmą ąąs służyć temu samemu 
celowi, co fundusz gospodarczy w zakresie kredytu budowlanego 
według ostatnich propzycji Urzędu Wojewódzkiego.

Niezależniezod reformy rolnej., mel jorac.j i zi. kredy
tów rolnych dążymy równocześnie do podniesienia wytwórczości przez 
stworzenie pewnych typów gospodarstw, a więc gospodarstw warąjw- 
niczo-ogrodniczych, szczególnie dobrze.dostosowanych do petrzet 
okręgu przemysłowego oraz troskliwą opieką pragniemy otoczce 
oświatę rolniczą.

Przedłożony preliminarz przewiduje oprecz utrzy
mania istniejących szkół rolniczych--— założenie noi ej szkoły 
ogrodniczej w Strumieniu- Otworzenie takiej szkoły usunie bra. , 
odczuwany dotkliwie przez ludność śląską i umożliwi z biegiem
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czasu przekształcenie karłowatych gospodarstw rolnych na warszta
ty ogrodnicze, zapewniające dostateczny hyt rodzinom na nich pra
cującym. a Województwo uwolni od dowozu z zagranicy. Również 
pozaszkolna oświata rolnicza została w "budżecie uwzględniona. 
Przewiduje się urządzenie kursów dokształcających, wykłady na 
posiedzeniach kołek rolniczych,kurs koszykarstwa,popieranie jed— 
wabnictwa, pokazy i wystawy ogrodnicze, w szerszym także zakre
sie uwzględniono popierania hodowli^zwierząt. íyrazam śmiało^ 
nadzieję, że przedstawiciele rolników zasiadający w Wysokim Sej
mie, nie wiele będą mieli do dodania lub .poprawienia w progra
mie, który Wysokiej Izbie przedstawiłem.

A teraz przechodzę do tej dziedziny wydatków, 
które znowu z punktu widzenia socjalnego i gospodarczego mają 
olbrzymią doniosłość zwłaszcza.dla.okręgu przemysłowego. / tym 
punkcie jednak mego przemówienia nie będę mógł ogra,niczyc się 
wyłącznie do pozycyi "budżetowych, ale muszę odwołać się oo tego 
wielkiego planu inwestycyjnego, jaki przedłożyłem Wysokiemu Sej
mowi, w związku z projektem ustawy yo zaciągnięciu przez Skarb 
stumiljonowej pożyczki stanowiącej zresztą, jak. Wspomniałem wy<_ej 
jedną z cząści mojego programu fina'nsowo—gospodarczego na naj
bliższy okres". Przy sposobności dla zestawienia dam równocześnie 
ogólny pogląd na to, co w tym,, zakresie zrobiono w ub• okresie, 
w ten sposób bowiem lepiej uwypuklą się motywy, jakie, lężały u 
podstaw moich programpw.

Już ub.rok w. dziedzinie opieki społecznej zaznaj 
czył się znacznem pogłębieniem i rozszerzeniem jej we wszystkich 
prawie gałęziach, co oczywiście pociągło za sobą znaczne zv ię><— 
ozenie wydatków w tym dziale w stosunku do lat ubiegłych..Preli
minowana obecnie kwota zamykająca się.w.sumie "blisko 11 miljonow 
jest niemaloi4 miljony większa., od- preliminowane j , w. r. ubiegłym. tra
wie we wszystkich pozycjach znanych natnjuÿz ub.roku konstatuje
my znaczny wzrost, który najdobitniej ujawnił się w pozycjach 
zasiłków i subwencji na zdkłady opieki nad dziećmi i starcami,na 
kolonje lecznicze, szkoły pielęgniarstwa-,-ochotnicze kolumny 
sanitarne, walkę z gruźlicą i^żłobki z 3Ô5.OÛO bowiem podniósł 
się na 671.280. Znaczny”przyrost wykazuje dalej wydatek na .dodat
ki państwowe do ubezpieczeń bowiem z 2 miljonów w r..zeszłym pod
niósł się na 4 miljony,' oraz wydatek na zapomogi wojewódzkie,- 
które z 1.353-984 podniosły się 2.359-200. Jedynie pomoc poło
gowa i utrzymanie krajowo ubogich wykazuje pewne obniżenie pro 
jektowanych wydatków, co łączy się z faktycznym dokładnie obli- 
czonem zapotrzebowaniem.

Nie ulega żadnej wątpliwości] że największą 
klęską socjalną, jaka od tak dawna utrzymuje się na Górnym cląaku 
jest poważne bezręhucie, które łączy się.z przełamywanym wpraw- 
dzie, ale "jeszcze nie pokonanym w- całości kryzysem gospodarczym.

Bezrobocie, które największe napięcie osiągnęło 
w kwietniu 1926 r- ilustrujące się.cyfrą 76. 1/2 tysiący.os ob, 
nie licząc częścóowo—bezrobotnych i urlopowanych robotników 
zakładów górniczych i hutniczych, obniżając.się stale w okresie 
całego roku 1926 w końcu tego roku,tj- w- dniu 29 grudnia 1^2o 
wynosiło już tyle 44.214 osób.

W dniu 19 stycznia 1927 r- liczba bezrobotnych 
wynosiła już tylko 44.0o8 osób. Od tego jednak czasu ujaw^nił.się 
dalszy wzrost bezrobocia,tak, że ju^ wo dniu 4 maja 1927 r. liczba 
bezrobotnych osiągnęła cyfrę 57-317,osób - by następnie .obniżając 
się w okresie miesięcy letnich i na początku'jesioni dojść do 
.56.749 osób.

W ciągu miesiąca listopada bezrobocie zaczyna 
znowu wzrastać, a to ze względu na wstrzymywanie wszelkich robie
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budowlanych, sezonowych i publicznych, spowodowane' rozpoczyna- 
jącemi się mrozami tak,Ae już' w dniu 28 grudnia 1927 r. liczba 
bezrobotnych osięga z powrotem cyfrę 44.016 osób, ujawniając 
dalszą tendenc ję>do -wzrostu.

Jakkolwiek sytuacja na rynku pracy w r.l9?7 
uległa znacznemu polepszeniu, to jednak nadal liczba bezrobotnych 
była dość znaczna i przeciętnie wyrażała się cyfrą 45-000 O3'b( 
pozbawionych normalnych źródeł utrzymania.’

• • . . . í 

Ten stan^powodował, iż niezależnie od po
mocy, jaką dla bezrobotnych świadczyły Władze Centralne, czy to 
w formie wypłacania zasiłków na mocy ustawy z dnia 18 lipca 1924 
r. w brzmieniu ustawy z dnia 28 października r. o zabezpieczę 
niu na wypadek bezrobocia, czy też w formie zapomóg z państwowej 
akcji pomocy doraźnej i z tytułu obowiązujących tu jeszcze rozpo
rządzeń o opiece nad bezrobotnymi rozporz.z dnia 1 listopada 
1921 r./R.G.BI.str.1337 / także i Skarb Śląski ponosił znaczne 
wydatki na ulżenie doli bezrobotnym. - -  ’

Doceniając doniosłość tego zagadnienia - cho
ciaż jak to wykażemy niéêj, liczymy się ze znacznem ograniczeniem 
rozmiaru bezrobocia, wstawiliśmy jednak przezornie jeden miljon 
złotych na fundusz dla najuboższej ludności, 100.000 zł. na przy
tułki nocne dla bezdomnych, na kuchnie dla bezrobotnych 460.000 
zł., oraz na pomoc lekarską dla bezrobotnych kwotę 650.000 zł.

Trzeba sobie jednak powiedzieć, że zasiłki 
wypłacane ze Skarbu Państwa, oraz cała doraźna pomoc, z jaką spie. 
szymy bezrobotnym,czy to przez dodatki pieniężne, czy dostarcza
nie ziemniaków i węgli, wpływają tylko ułamkowe na złagodzenie, 
nędzy mas bezrobotnych. Natomiast zasadniczem zagadnieniem, które 
trzeba rozwiązać jest .dostarczenie pracy, co oczywiście stoi w 
ścisłym związku z daldzem ożywieniem życia gospodarczego. Rzecz 
prosta, te całego tego problemu nie można rozwiązać w ramach po
czynań czysto wojewódzkich, zależy oh bowiem od całokształtu po
lityki państwowej sytuacji gospodarczej na państwowym rynku wewnę
trznym, oraz od konjuktury na rynkach zagranicznych. Niemniej 
jednak stwierdzam, że przeprowadzenie przedstawionego przeze tpnie 
programu prac inwestycyjnych, które wyniknęły oczywiście ż istp- 
tnych'i niezbędnych potrzeb, wpłynie znakomicie na obniżenie 
ludności bezrobotnych w Województwie, nietylko przez sam fakt 
uruchomienia danych robót, ale i przez ożywienie tych gałęzi prze
mysłu, które związane są z budownictwem. Powołuję się tu na znany 
aforyzm francuski: zešeřeli budownictwo idzie, wszystko idzie A 
przecież program naszych prac inwestycyjnych, to program budowlany

Związek robót wojewódzkich i komunalnych ze 
stanem bezrobocia ilustrują doskonale cyfry dotyczące ilości bezre 
botnychw poszczególnych miesiącach, co już zaznaczyłem wyżej.

Naturalnie nietylko ten moment socjalny,pokrywa
jący się z chęcią obniżenia ilości bezrobotnych do minimum,spo
wodował opracowanie i przedstawienie Wysokiemu Sejmowi planu ro
bót inwestycyjnych, albowiem jak to nadmieniłem powyżej, zadecydo
wały o tern także istotnie docżuwane potrzeby natury gospodarczej, 
kulturalnej i. administracyjnej. Aby uzmysłowić sobie kolosalną 
rozpiętość zamierzeń Urzędu Wojewódzkiego, w tym dziale robót, 
wystarczy przytoczyć różnice kwot dotychczas na te cele wydatkowa
ne.

Pozwolicie Panowie, że przedstawię Wam z jednej 
strony Dorównanie tego, co w tym zakresie wydatkowano wzgl. wyda 
się jeszcze za moich rządów tj. od dnia 1 września 1926 r. do 71
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marca 1928 r. z tern, co wydano od 1 stycznia 192" r. do chwili 
mego na Śląsk przybyć ia , . z. drugiej strony, jaki, -jest-stosunek 
obecnie projektowanych robót inwestycyjnych w porównaniu:;, z- po
przedzającym nowy rok .budżetowy okresem czteroletnim-.. < Nie- chcąc 
przechodzić cyfr szczegółowych zaznaczam, ćę. następuje: .

. - - Ze Skarbu Śląskiego na budownictwo nadziemne,
budowę dr'g,- mostów i kolej} ,oraz, budownictwo wodne za czas 
ód-1 stycznia 1925 r. do 31- VIII'. 1926, zatem .-za 20 miesięcy wy
dano ogółem zgórą 8 .1/2 miljona, kie 'y za 19-miesięcy moich-rzą
dów, licz-ąc-do 31.III.br. na te same cele wydano lub jeszcze się 
wyda blisko 15 1/2 milj. , zatem blisko d’-a razy tyle. W tym sa
mym okrasie na te same cele Rząd Centralny dał.do mego przybycia 
na Śląsk kwotę 105.000 zł., kiedy za mego tu'urzędowania -wyasygno 
wał tylko na same prace inwestycyjne w wyszczególnionych wyż.e-j 
działach kwotę 5-392.662 zł., łącznie zatem z. jednego i drugiero 
źródła zgórą 8 1/2 miljona złotych, z 20 miesięcy z.okresu poprze 
dzającego mnie, przeciwstawia' się kwotą blisko.21. miljonpw zł. 
za 19 miesięcy, a zatem w przeliczeniu na 20 miesięcy blisko 3 
razy tyle, co poprzednio. I. to jest pozytywny rezultat, rezul
tat tem większy, że dziedzinie budovnictra nadziemnego zerwa
łem z systemem budowania wil, a przeszedłem do bud owy.tanich 
domów robotniczych. Uderzającym w pów.yższem zestawieniu jest fakt 

‘■^że kiedy poprzednie rządy w okresie niemal. 2 lat zdobyły się na 
kwotę 105.000- zł. -to Rząd Marszałka Piłsudskiego tylko .na cele 
budowlane śląska wyasygnował - 5 • 592.. 662 zł- a zatem blisko 
50 razy- tyle co dano przedtem. I to jest miara stosunku ob.e.cnego 
Rządu do potrzeb naszej dzielnicy, a przecież to nie wyczerpuje 
wszystkich świadczeń Rządu, jak wiemy bowiem, dopiero obecny 
Rząd rzuoił w- ostatnim roku znaczne kwoty i na inne cele śląskie, 
jak 3 miljony na ziemniaki dla bezrobotnych,,. 1 miljon na dożywia
nie dzieci śląskich, 1,200.000 zł. na uchpdzcow, 200.000 .na- kated 
rę,- zgórą 11 miljona zł. na szkolnictwo śląskie,.1/2 miljona na 
budowę piekarni mechanicznej, 60.000 zł. na lotnisko, łącznie- 
zatem w ciągu jednego roku przeznaczył na .-Śląsk kwotę 1-3 ,mi'ljo
nów, czego -co tu podkreślam - żaden z poprzednich rządów nie 
uczynił . Tłumaszy- się to znaném osw-iadc-zeniem p. ^Marszalka ,wy- 
powiedzianem jeszcze w- kw ietniu 1926 ,r • , że Wo jewództw-o ęląskie 
należy otoczyc jaknajtroskliwszą opieką, Choćby się to.miało- 
-nawet dziać kosztem interesów Województw Centralnych.

Zresztą jak zobaczymy niżej i o innych potrzebach 
należących .w- załatw-ieniu do resortów władz centralnych,- Rżąc o. 

jŚląsku nie żanomniał. Wymowy cyfr przytoczonych nic nie pot-ail 
■zagłuszyć.

Jeżeli teraz przejdziemy do drugiej strony -zagad
nienia, a mianowicie stosunku tego, co obecnie projektuje do 
całości tego, co zrobione w- poprzednich 4 latach, nakreślony 
wyżej obraz nabierze 'jeszcze mocniejszego kolorytu.

Razem wydatki inwestycyjne Województwa śląskiego 
z 7 wzgl. 4 lat wynosiły zestawienia posła Janickiego 74-898.47l 
złotych. Podczas, gdy na ten rok projektuje się łącznie tak w- 
samym preliminarzu budżetowym / 5 1 1/2 miljona/ jak i w formie 
pożyczki zgórą 5? miljopów, przyczem w roku następnym.przewiduje 
się dalszy kredyt inw-estycyjny w kwocie dalszych 5Ç miljonow 
złotych. Chodzi' o to, aby przez uruchomienie wielkich kapita
łów doprowadzić pewne działy do takiego poziomu, któryby umożli
wiał dalszą ich rozbudowę przy .gomocy normalnych dochodów budże
towych, chodzi o to, by skończyć z łataniną z roku na rok, która 
w wielu wypadkach, jak np. w dziale dróg-? regulacji rzek i. potok., 
ków, jest nieraz nieekonomicznem marnowaniem grosza.

31.III.br
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Ponieważ ęrogram’prac inwęstycy jnyc_h-rözpa-j 
da się ńa kilka działów, przejdę je po kró-tce celeni dal
szego zarysowania łączących się z nimi problemówJak 
wiadomo, jedną z ja jdokuczliw-szych bolączeknc którą i 
w Wysokiej Izbie nieraz wskazywano, jest niezmierna nę
dza mieszkaniowa, którą- spowodował zupełny zastój. r bu
downictwie .w okresie wojny. i po wojnie. Wylicżforib. brak 
około 20.000 mieszkań na Śląsku, 'który to brak powiększa 
się wskutek niewspółmiernego naturalnego przyrostu ludno
ści i mieszkań. Są trzy drogi wą.lki z tą klęską. Najwol
niejszy to inicjatywa prywatna. Z myśli ożywienia- jej 
wypłynął srego czasu pomysł uruchomienia dogodnego 
kredytu w postaci funduszu gospodarczego, który i w tym 
budżecie obliczonym na 2 miljony złotych. . Jak wykazują 
zestawienia w całem Województwie z>tego właśnie fundu
szu 204 pożyczek w łącznej sumie półtora miljona złotych. 
Jest to oczywiście•fundusz ze słaby i niedostateczny i 
dlatego Urząd Wojewódzki - wychodząc z założenia,-że 
należy w wyższej niż dotychczas mierze wyzyskać duże 
możliwości'pożyczkowe .w.'państwowych' i innych instytucjach 
bankowych, wystąpił do Wysokiego Sejmu z wnioskiem o 
przekształcenie funduszu^gospodarczego na fundusz obniża
nia procentów’ przy pożyczkach'zaciąganych na wysoki pro- 
cent tak przez osoby, prawne i.'fizyczne na cele mieszkanio- 
wo-bud ow la ne. W ten sposób możnaby ni~ dwa ale likilkcna- 
ście. miljonów uruchomić. Zaznaczam równocześnie, że 
dwukrotne mogę konferencje, z tute jszym’ przerg^sTenr,- który 
c'BcTFIeÄ skłonie' do większej akcji budowlanej, pierdoły 
rezultatu; ustawy o ochronie lokatorów- i u t r z y my w a h i e cez 
rtfbö'tnyc'K’w domach przedsiębiorstw. Przypominam-, że z tych 

. przyczyn wniosłem rok temu do Wysokiego Sejmu projekt 
'ustawy o specjalnym podatku obciążającym każdą tonę 
wyprodukowanego żelaza- cynku i węgl^a-,' a. to c.elem wzmóc- p 
nienia i- zasilenia: funduszu budów, lanego «..Projekt -ten,.- <
jednak do tej chwili -nie zQ.s,taŁ^:uc,h!:.ol.ony-. .Drugim- - . ■

'c'źyn ni Eiern, ptrrńłanym ćfó -walki z nędzą mieszkaniową 
to komuny. Stwierdzam, że w ostatnim roku dość dużo■ 
w- tej mierze zrobiono dzięki tak wojewódzkim jak i 
państwowym kredytom. Ponieważ jednak powyższe dwa czyn
niki nie mogą w obeenymh warunkach same rozwiązać pro
blemu mieszkaniowego, już w roku ubiegłym przestąpił 
Urząd Wojewódzki do budowy indywidualnych domów robot
niczych, oraz bloków robotniczych i urzędniczych. Tam, 
gdzie grunt jest tani, lub nie nada je się pod ciężkie, 
wielkie budynki - budujemy jednorodzinne domki robotni
cze z małym ogrókiem i zabudowaniem gospodarczem. Za tym. 
systemem przemawiają względy socjalne / własność odosobnię 
nie i spokój, dodatkowe gospodarstwo/, a nadto okazało 
się, że budynki te jeżeli chodzi o' cenę Im? wypadają ta
niej od bloków. .Kolonje takie wybudowaliśmy już, lub wy
kończamy w liczbie domów- około 500 w Janowie, Załężu, 
Świętochłowicach,, liikoł.owie, Siemianowicach,Wełnor.cu i 
Cieszynie, pro jćktujemy zaś na najbliższy okres dwuletni 
21j2 bud.ynków dla. na jubo^sze j ludności robotnicze j ,oraz bu 
dowy'^domow dla pomieszczenia urzędnikpw . W. obecnym roku 
chcemy wybudować przeszło- 100C takich budynków, w. hichał- 
kow icach,Kończycach,Bielszowicach,Szopienicach,Ligocie 
Sza r le ju, Piek ar ach, Br zezinac h, Ka t ow i ca ch-, Knurow ie, Pa1' ł o w ie 
Siemianowicac h,Mak ós zow.aćh, W ielkich i Nowych Ha jdukach,Ry
bniku,Rudzie , Nowej Wsi ’, Ps-zczynie, Bielsku,Cieszynie , 
Strumieniu i Skoczowie.,
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W dziale budownictwa nadziemnego °P^.'^Z 
robot»xczyoh i «MO« yzę<)n«2ych pro3 , .
i“kOT ^iS’Äkfic« z okazji omotania 4kolnictra.

Drugiem poważnem niedomaganiem naszego ter 
nu są drogi: Występują tu trzy zagadnienia: a mianowicie: 

1/ utrzymania drôg’w należytym stanie, 2/ ulepszenia ich tam, 
gdzie tego ruch wymaga, 3/ wybudowania nowych dróg iy-szcs. ów
czesny ruch na 'drogach ma charakter ostry i bezwzględny. Z ęo«.o^ 
znacznych chyżości pojazdów mechanicznych, a także i ciężarów, 
własnych samochodów, i ładunków zniszczenie powłok wakowanych na 
drogach wzrasta w zastraszający sposób.

Wynika przeto paląca potrzeba dostosowania 
stanu nawierzchni drogowych do wymagań- wzrastającego ruchu po
jazdów mechanicznych. • •

Nadto szereg arterji komunikacyjnych i to 
najważniejszych utrzymuje się mimo to dotychczas starym sposobem 
żwirowania, który to sposęb pochłania rok- rocznie stosunkowo po
ważne kwoty, nie dając spodziewanych rezultatów.

Zmiana.zaś tego sposobu wymaga jednorazowe
go większego nakładu pieniężnego, na co nie wystarczają jednak 
normalne budżety czynników utrzymujących te drogi.

Również dla braku odpowiednich srodkow nie 
można budować nowych dórg koniecznych dla.połączenia miejscowo- 
ści odciętych zmianą granic politycznych-od kolei--1..^łownych drog. 
Téh’"oáta tni moment w.ystępuje zwłaszcza.w zachodniej części powia
tu rybnickiego, powodując duże a słuszne nieza-ilowo.len.1 e mieszkań
ców.' Szczegółowe'zestawienie oraz plan rozbudowy drog i szos, . 
przedłożyłem Wysokiemu Sejmowi,. nie będę więc dłużej nad tą 
sip zetrzywyftał. Zwrócę jeszcze, na dwa momenty uwagi; łączna uw o 
tfl /budżetu i pożyczki, przeznaczona na- t.en cel, wynosi tylko na 
b.rok przeszło-11 1/2 miljona.zł., kiedy za 4 lata wynosił ten 
wydatek tylko zgórą 4 miljony. Ten .wielki wkłąd jednorazowy^uza
sadnia się nietylko nieodzowną potrzebą, ale i podkreśloną wj- 
żej koniecznością, doprowadzenia naszych drog do takiego s^anu, 
któryby umożliwiał .dalszą konserwację i rozbudowę z doc.icd y. ^z.j — 
czajnych- Zaznaczam nadto, że i,:,w zakresie uzyskania matęr j&a 
budowlanych, uczyniliśmy znaczny krok naprzód, utworzyliśmy bo
wiem pierwsży w tej dziedzinie" wielki związek celowy pow.iatcw 
śląskich, który uruchomił duże .kamieniołomy na Wołyniu, o
pozyskał obszerne obfitujące w doskonały kamień szosowy W/.j.sle 
na Ö1. Cieszyńskim. Bierze się nadto pod uwagę aądezytyw w /. licz- 
kowcach koło Nowego targu. ■ .

Silniej niż dotychczas postawiliśmy także 
kwestję budowy linji kolejowych, stosując się w tej mierze tak 
do istotnych w tym zakresie potrzeb województwa, jak i zgodnych 
z temi .potrzebami rezolucji czy nawet ustaw sejmowych. Na wykoń
czenie zatem linji Chybie-Skoczów i losu drugiego Ustroń. Tisła, 
wstawiliśmy do budżetu zgórą pół miljona złotych, nadto zas w 
pożyczce przewidujemy w okresie lat 2 kwotę blisko 7 1/2 miljona 
na przeprowadzenie linji kolejowej Cieszyn — Zebrzydowice,Jastrzę 
bie - Górne. Ta-osthtnia linja ma na celu jeszcze ściślejsze zespo
lenie pod względem gospodarczym górnośląskiej części.Województwa 
z Cieszyńskim. Zbliża-ona miasto Cieszyn do Rybnika i Krazowa, 
skróci drogę dla kopalń Zagłębia Rybnickiego do.Czechosłowacji, 
Włoch i na Bałkany o 31 km, odwrotnie zaś pozwoli zaopatrywać 
kopalnie w rybnickim•węgierkami ; wracającefoi przez Bogumin, o wie
le rychlej jak dotychczas, przyspieszy zatem znacznie obrot wa
gonów. Idąc przez pola węglowe, zawierające węgiel koksujący sil



nie, pozwoli na otwarcie kopalń z tego rodzaju węglem - który 
dotychczas sprowadzamy z zagranicy.

Zresztą idziemy tu po linji zapadłych w tej., 
mierze uchwał Sejmu i opracowanych już projektów, generalnych, 
na które wstawiono w ostatnim budżecie pewne kwoty. Stosunek 
z okresu 4-lecia na te cele • wydanych, a obecnie projektowanych 
kwot, przedstawia się w ten sposób, że według dzisiejszych pro
jektów przewiduje się wydatek w najbliższym czasie zgóry 8 mil
jonów,kiedy w tamtym okresie wydano tylko zgórą 6.

Te same motywy, które zacytowałem przy omawianiu 
budowy domów- mieszkalnych, i rozbudowy szos, mają również swe 
zastosowanie, jako uzasadnienie znacznych kwot ęrzeżnaczonych 
w budżecie i pożyczce na regulację rzek i potoków. Pr,za normalną 
kwotą jednego miljona w budżecie przewidujemy nadto wydatek 
3.6OO.OOO zł. na samą regulację rzeki Wisły.

W dziale robót wodnych przeprowadzono z kredytów 
zwyczajnych budżetu Województwa śląskiego roboty regulacyjne na 
pëwnych part jach rzek tam, gdzie prace były najpotrzebniejsze. 
Obecnie zachodzi konieczność jaknajszybszego połączenia już 
wykonanych robót, ażeby uruchomić wykonane prace od zniszczenia 
i oszczędnie kosztów konserwacji. Dotyczy to zasadniczo górnej 
partji Wisły, a więc robót pod Ustroniem i .We Wisie /ks.50.170- 
55-300/.

Co do dolnej przestrzeni Wisły - Sekcja Zabrzeg - 
Zarzecze to na całej tej partji rzeka Wisła zagraża przerwaniem 
wykonanych dawniej wałów lub ich przelaniem, a więc jakna^sżybsza 
regulacja, połączona z obwałowaniem rzeki - uchroni ludność od 
tego niebezpieczeństwa w krótkim czasie. 0 ileby roboty te wyko
nywane były z kredytów normalnych - musiałyby prowadzone byc 
przez szereg lab, a w międzyczasie widmo klcsk powodziowych nęka
łoby ciągle w dalszym ciągu nadbrzeżną ludność, pomijając już 
fakt - że wylewy rzeki poza wały, niewykonane jeszcze w tej for
mie, jak to jest potrzebne - powodować zawsze muszą szkody w wy
konanych już pracach. Jedynie więc brak śródków zzmuszac może do 
prowadzenia tych robót - w terapie powolnem, właściwie jednak na
leży w takich warunkach tego rodzaju roboty wykonywać jaknajpre- 
dzej i na jaknajwiększych przestrzeniach. Skoro już jestem przy 
wojewódzkim programie inwestycyjnym, wspomnę nawiasem, że i 
Państwo przystępuje w- tym roku na Śląsku do wielkich robót in
westycyjnych kolejowych, obliczonych na 7 miljonów, nadto zaś 
Ministerstwo Robót Publicznych zamierza rozpocząć budowę wielk-ie^ 
go wodociągu śląskiego, kosztem około 16 miljonów złotych.

Wreszcie w tern miejscu wspomnieć muszę o dwóch po
zycjach naszego budżetu, które - pozornie oderwane od całości 
mieszczą się jednak harmonijnie w tym planie, jaki zrodził się 
z trzeźwego rozpatrzenia wszystkich potrzeb naszego Wojew-ództwa. 
Chodzi tu o kwotę pół miljona złotych na budowę rezydencji dla 
Pana Prezydenta w Wiśle, oraz o kwoty' 1 miljona na rozbudowę 
polskiej floty handlowe j% Potmrsł pierwszy zrodził się na tle 
tego serdecznego stosunku, "j"aki Tstrii’éjé '■międ-ży tą dzielnica, 
a obecnym Panem Prezydentem, który jak wiadomo przez dłuższy-v 
czas pracował u nas* dokonując wielkiego dzieła uruchomienia i 
dalszej rozbudowy zakładów- azotowych w Chorzowie. Niemniej wska
zuję przytem na inne momenty, które się łączą z tern zagadnieniem. 
Bakt zgody Pana .Prezydenta na Wisłę, jako miejsce letniego i zi
mowego pobytu, ma dużą doniosłość polityczną. Pozatem zas wpłynie 
on ubocznie i na^znakomity rozwój tego najpiękniejszego naszego’ 1 
letniska - po myśli istniejących wojewódzkich planów wzorowego 
zabudowania śląskich letnisk beskidzkich, Przjr tej sposobności 
bowiem muszę zakomunikować, że pragnąc pchnąc. na właściwe tory 
pracę około rozwoju takich miejsc klimatycznych jak Bystra, 
Wisła, Ustroń,- Istebna, Brenna i Jaworze, poleciłem opracować
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■dla nich plany regulacyjne, by następnie wystarać się’o o^po- 
wiednè kredyty. Na początek, jeżeli.chodzi o pierwsze zagadnie
nie, przewidziałem w- obecnym budżecie kwotę 25-000 na przygoto
wanie planu. Akcji tej chcę nadać programowy iprżemyślany prze
bieg, a to w tym celu, by oszczędzić w przyszłości naszym letnis
kom tego, co przeżyło Zakopane w znanych pogodnie złośliwych 
listach Makuszyńskiego. Jestem przekonany, że udostępnienie ale 
w europejskim stylu naszych letnisk .dla., okręgu przemysłowego, a 
i całej Polski, opłaci się nawet wtedy., gdybyśmy trąktń.wąli tę 
rzecz nietylko z punktu widzenia socjalnego, ale i rentowności 
wkład ów.

Drugą, oderwaną pozornie od całości.budżetu 
V pozycją jest miljon zł. wstawiony na nabycie okrętu / 7 1/2 ty

siąca ton/. Jest to pierwsza kwota na poczet- tych 4'jmil jonów / 
« których będzie wymagała realizacja projektu.odnośnej ustawy 

opracowanej już w Urzędzie Wojewódzkim. Uzasadnienie tej pozycji 
jest proste. Zagadnienie własnej floty handlowej łączy się z" pla

nem pomnożenia.warunków zwycięskiej konkurencji dla produktów 
przemysłu śląskiego, zwłaszcza węgla na rynkach północnych i 
zachodnich; jak w rozbudowie portu w:Gdyni, tak i w rządowych 
projektach stworzenia silnej polskiej floty handlowej - Śląsk 
powinien. wziflp udział nietylko ze względu na wchodząęy w- grę 
interes całego Państwa, ale i własny interes dzielnicowy. W razie 
uchwalenia ustawy oraz przyjęcia tej pozycji zastrzegłoby się 
w zawartym kontrakcie budowę okrętu z materjałów śląskich,tak 
że znaczna część na ten cel przeznaczonych pieniędzy pozostałaby 
w województwie. Inicjatywa nasza w tym kierunku posiada duże 
znaczenie, jako ^zachęca jący przykład dla innych województw, a 
może stać się również punktem wyjścia szerszej akcji społecznej 
w tym zakresie.

Obrad powyżej zakreślony wyrażający się w cyf
rach przekraczających wszystko to, co dotychczas od roku 1922 
w zakresie inwestycji wogóle na Śląsku zrobiono, jest moim pro
gramem na najbliższy okres dwuletni, oczywiście z tem. że w dru
gim roku budżetowym 29/30 przybędzie tu jeszcze kilka milj^nów 
z budżetu normalnego. Rzucenie takiej ilości kapitałów na rynek, 
podjęcie wyżej wyszczególnionych prac nietylko umożliwi mi zdu
szenie bezrobocia, co jest jednym z największych naszych celów, 
ale postawi odrazu Śląsk na wyższym poziomie gospodarczym stwa«- 
rzając dopiero podstawę pod normalną i planową gospodarką z ro
ku na rok w ramach zwykłych budżetów- autonomicznych Omówienie 
tego działu naszych zamierzeń wyjaśnia a zarazem uzasadni0 kwotę 
1.J00.000 zł. wstawioną na amortyzację i oprocentowanie pierwszej 
połowy projektowanej pożyczki.

Jak na samym wstępie omówionego co dopiero dzia
łu inwestycji zaznaczyłem,chciałbym przez uruchomienie wielkich 
robot w granicach własnych możliwości rozprawić się z trapiącą 
nas klęską bezrobocia. Nie na tern jednak koniec Drugą -, rzędu 
bolączek i to taką bolączkę, którą wstawia się niemal na równi 
z bezrobociem, to zagadnienie drożyzny. Uważam, że istnieją 

-V^lrzy w tej chwili- dro^„.wąlkJ*-^4®«k«jsajaą,, której zresztą - jak 
-to już zaznaczyłem wy^ej - nie można rozegrać na terenie wyłącz
nie wojewódzkim, na przebieg bowiem zjawisk w tym zakresie ma 
decydujący wpływ cała polityka i sytuacja gospodarcza w państwie 
Pierwsza droga, to zarządzenia natury administracyjnej, opiera
jące ^się na^obowiązujących ustawaóh. Muszę stwierdzić", że sytuo-’ 
cja Urzędu Wojewódzkiego jest na tym właśnie punkcie o tyle" sła
ba, ze nie posiadamy dotychczas dostatecznej mocnej podstawy 
ustawowej. Jak wiadomo, akcja walki z drożyzną w górnośląskiej 
części Województwa opiera się na pruskiej ustawie z 1914,oraz na 
rozporządzeniu. z tego samego roku, przewidujących «■« miastach po
wyżej 10.000 mieszkańców Komisje o charakterze doradczym przy 
magistratach, jako władzach ustalających ceny. Na. Śląsku Cie
szyńskim brak dotychczas podstaw prawnych do regulowania cen na 
artykuły powszechnego użytku, to też narazie sprawę tę załatwiono 
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w ten sposób, że na zasadzie artjjäl austr.ustawy przemysłowej 
ustalono taryfy cen maksymalnych na mąkę,chleb i mięso. To nie 
wystarcza, tern więcej, że w reszcie Polski sprawa walki z drożyz
ną jest dokładnie uregulowania Rozp.Rady Min.z 'dnia 10.II.1926r, 
oraz Rozp.Prezydenta Rzplitej z sierpnia 1926 r. Chcąc usunąć 
ten brak, Urząd Wojewódzki wystąpił jeszcze w dniu 2.$ lutego 
1927 r. z wnioskiem o nadanie odnośnym przepisom mocy obowią
zującej na terenie Województwa Śląskiego, o eg o,.jednak Wjrsrv- 
Izba dotychczas. nie załatwiła, - jednak ani .przez chwilę- nie"“? 
łudzTćiy' się,' by ha lie^UTfďďže Rozstrzygnąć można było ^w całej 
.rozciągłości zagadnienie drożyzny. I dlatego powzięliśmy zamiar 
praktycznego wkroczenia na teren cen: 1/ przez poparcie wysiłków 
Mysłowic xw kierunku racjonalnej rozbudowy targowicy i rzeźni, 
oraz częściowe skierowanie na województwo eksportu bydła, .co zagwa
rantuje nam lepsze zaopatrzenie Województwa w mięso.,.'2/ przez 
staranie o wybudowanie na naszym terenie elewatora, ćo ułatwi 
lepszą aprowizację w zboża, 3/zprzez budowę wielkiej piekarni 
mechanicznej, mogącej regulować cenę pieczywa. Punkt 1/ jest- 
w stadjum realizacji, drugi obok województwa finansuje M.S.T'ew , 
które na cel budowy piekarni przeznaczyło już kwotę- 1/2 miljo- 
ne tłotych. - Wreszcie trzecią drogą widzimy w organizacjach 
współdzielczych, lepszej organizacji zbytu, zbliżeniu produ
centa do konsumenta, tam zas. gdzie wchodzi w grę pośrednictwo 
przez obniżenie kosztów pośrednictwa nietyle na drodze zarządzeń 
administracyjnych represyj-, ile otoczenie opieką stanu kupiec
kiego, zwłaszczazw dziedzinie kredytów. I w walce z drożyzną 
nie działamy na ślepo, a programowo- po tej linji, którą wyżej • 
zaznaczyłem.

Przechodząc z kolei do kwiestji wysokości cen 
w Województwie Śląskiem stwierdzić należy, że ceny te utrzymują 
się mniej więcej na średnim poziomie, jeżeli się weźmie, pod uwa
gę całośc Rzeczypospolitej Polskiej .. Zadawalające stosunkowo, 
ceny uzyskało się, dzięki odpowiednim krokom, na mleko, oraz 
na wyroby mięsne, jakkolwiek ceny tych artykiłów w> pobliskich 
województwu miejscowościach są znacznie wyższe. Gorzej jest z 
cenami chleba i mąki, tu jednak z czasem spodziewamy się uzyskać 
rezultaty w drodze budowy piekarni mech.,mającej dość siły do 
regulowania ceny.

Oficjalne notowania drożyzny w Województwie 
Śląskiem wykaząły w miesiącach listopadzie i grudniu 1927, oraz 
w miesiącu styczniu 1928 r. dość znaczne zniżki. Zniżki te równa
ły się analogicznym notowaniom w Warszawie,.jak i w Poznaniu. 
Biorąc pod uwagę całość roku 1927 t7zn. styczeń .1927 i styczeń 
1928 stwierdzić należy, że wzrost drożyzry w bym okresie podniósł 
się bardzo nieznacznie. -Walka z drożyzną jest przedmiotem spec
jalnej uwagi ze strony Urzędu Wojewódzkiego, dlatego zwracam 
się do Wysokiej Izby z prośbą Q^jza.ŁaW-.enię.. .nasxagjL wniosku..^— 
przed roku, co do rozszerzenia podstaw prawnych- Równocześnie 
zas dokładamy wszelkich starań, by zrealizować cały program prak
tycznej, a nie czysto administracyjnej walki z-drożyzną. Między 
innemi nie spuszczamy z oka także lepszej organizacji drobnych 
•producentów rolnych.

Pozostaje-mi jeszcze do omówienia najważniejszą 
w całym budżecie część tj. szkolnictwo oraz te wszystkie po
zycje, które łączą, się z tak zwaną pracą kulturalno-oświatową, 
a które przeważnie w tej właśnie części znalazły swe pomieszcze
nie. ńby ułatwić zorjentowanie się w całokształcie mojego w tym 
kierunku planu, znajdującego zresztą swój pełny wyraz tak w wy
konaniu budżetu z ub.roku, jak i w konstrukcji przedłożonego 
preliminarza, zarysują przed każdym rozdziałem te ogólne tezy, 
jakie tworzy wytyczną moich w tym zakresie dążeń- Szkoła powszech 
na musi stać się fundamentem i ostoją-całej pracy, zmierzającej- 
programowo do wychowania pokolenia, myślącego kategorjami pań- 
stowo-twórczerni, miłującego swój naród, oraz uzdolnionego do 
sprawnego wykonania tych wszystkich zadań-, jakie niesie z sobą
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życie prywatne czy zbiorowe^ praktyczną '-realizację tej tezy "ió.zę : 
1/ u należytem pomieszczeniu' dz ieci, cć> łączy się z budo" nic trem ’ 
szkolnem, 2/ w wyposażeniu- szkół powszechnych we wszelkie pomoce 
szkolne-, 3/ starannym doborze personelu nauczycielskiego, 4/ u do
łączeniu do szkół powszechnych takich uzupełniających inšt-tucyj, 
których wymaga dane środowisko, 5/ " zwróceniu urągi na stronę/fi
zyczną rozwoju dzieci tak przez uzupełniające dożywianie, jàk/i 
uruchomienie i lepsze postawienie gimnastyki,drużyn Jordanowskich, 
półkolonji i kolonij wakacyjnych,, o/ './reszcie jako podbudowę i 
nadbudowę rozszerzenie sieci ochronek oraz pomnożenie szkół do
kształcających nictylko w osadach przemysłowych, ale i we "siach, 
by w ten sposób uzupełnić wiedzę wychodzących ze szkół powszech
nych dzieci, oraz mięć wpływ na dalsze kształtowanie się ich cha
rakteru i sposobu myślenia okrésie szczególnie dla młodzi eży 
ważnym. Dlatego w tym fundamentalnym dziale wzrost wydatków jest 
największy z '.przeszło bowiem 19 miljonów w roku ub. podniósł się 
na przeszło 24^ miljona.

Ha pierwszy plan wysuwa się tu kwestja budynków szkol- 
nych których jest absolutnie ząńiałp. Przyczyny tego są dwojakie: 
a mianowicie-zogólny ^zastój w budownictwie, który -i tu dał się po
ważnie odczuc, powtóre liczba dziecizw szkołach powszechnych*öd 
dwu latzstale wzrasta. Skutki wojny światowej nie dają się już 
odczuwać najniższym klasom szkoły powszechnej. Liczba dzieci nowo 
wstępujących w bież, roku szkolnym zwiększyła się o.4000, co musi 
pociągnąć łącznie ze zmianami,' dokonywującemi się w zakresie roz- 
węju poszczególnych miejscowości przemysłowych i wzmożeniem się 
ośrodków komunikacyjnych uzupełnianie sieci szkolnej, powiększa
nie liczby etatów nauczycielskich, powiększanie i budowę szkół.

Wykonany świeżo plan budowy szkół powszechnych w ciągu 
4 lat obejmuje 42 nowjrch budynków szkolnych i 41 po1 iększęn ist— 
niejącjrch budynków szkolnych; 10 budynków szkolnych wnieść będą 
musiałygminy takie, jak Katowice, /gdzie w danym momencie oO 
klas/, Królewska Huta, llysłowice i Kielkie Hajduki. ‘.7 małym za
kresie zazanaczającemu się przepełnieniu klas zaradzić mogłoby 
w pojedynczych wypadkach opróżnienie szkół, zajętych na inne cele. 
Baje się to zwłaszcza silnie odczuc Katowicach i Królewskiej 
Hucie.-

f Ponieważ Urząd Wojewódzki wziął ną siebie ciężar budowy 
szkół zawodowych, o czem będzie jeszcze później mowa, obowiązek 
budowy tych szkół powszechnych spocznie na gminach, die. których 
jako pomoc w_formie zasiłku na remont i budowę szkół powszech
nych wstawiliśmy do budżetu ÓOO.OOC zł., nadto zaś w dwuletnim 
planie pożyczek na inwestycje gminne przewidzieliśmy na ten cel 
kwoty J.JOO.OOO zł. Oczywiście to nie wystarczy, zaznaczam jednak 
że poszczególne gminy w przedłożonych już Województwu. obsźern~ch 
planach inwestycyjnych lepiej niż-dotychczas uwzględniły zagad
nienia rozbudowy i budowy szkół i że niezależnie od wielkiej po
życzki wojewódzkiej część tych projektów da się urzeczywistnić 
w drodze pożj’czez oddzielnie zaciąganjrch przez poszczególne gminu.

r . R°raolGgle z rozbudow’ą lub remontem szkół staramy się 
również o jaknajlepsze wyposażenie szkół w bibljoteki i inne 
środki naukowe. Pod względem liczbowym stan bibljotek szkolnych 
przedstawia, się wcale korzystnie. Tj'lko 25 szkół powszechnych za
ledwie nie ma dotąd wcale bibljotek. Stan ten ulegnie zmianie 
najbliższym roku^szkolnym tak. że nie będzie ani jednej szkoły 
na terenie '.Jojewództwa.. któraby nie mią-ła bibljoteki die. dzieci. 
Bibljoteki szkolne sat przeważnie skromne tak, że w3n~1r.gr-,ją po
większeń i zuzupełnień to też najbliższą troską naszą będzie 
zapewnienie stałego dopływu nowych książek dc bibljotek szkolnych.
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, Rysoki poziom naukowy szkół powszechnych-jest nie do'po
myślenia bez środków naukowych, gabinetów i pracowni fizycznych 
i robót ręcznych i pod tym względem plany są zupełnie gotowe, 
a kwota 480.00-0 przeznaczona na środki naukowe przez władze 
•Centralne, oraz wstawiona do obecnego budżetu kwota 500. 000 .zł. 
umożliwi w dostatecznej mierze założenie kilkunastu pracowni 
fiz-cznych i pracowni robót ręcznych, przeważnie ’• okręgu prze- 
mysłowyni i w większych ośrodkach miejskich,

? Drugą poważną pozycję tworzy powiększony o 550 osób etat 
nauczycieli szkcł ’po‘ szechnyeh., 'Zaznaczam, że już dzisiaj licz
bą nauczycieli w szkołach powszechnych wynosi ponad 4000 łącz
nię -z siłami zaangażowunemi kontraktowo. Zakładać fe-nowych szkół 
powiększanie istniejących, powstawanie licznych ochronek, za- 

- prowadzanie nauko gospodarstwa domowego, wreszcie zniesienie 
przez Sejm Śląski ustawy p przywróceniu równowagi budżetowej ■ 
Skarbu Państwa wywołują potrzebę powiększenia liczby .etatów z 
roku 1927/2.8 z 58.58 o 550 do' sumy 45,So-. '.jpra dzie liczba posad

■ efektywnie obsadzonych nie dojdzie do 4558 sił nauczycielskich, 
konieczną jest jednak rezerwa.eonajmniej 50 etatów, a to ze 
r zględu na urlopowanie naucz-ycieli na studja w '7.2.11, , dla za
dań specjalnych, wreszcie ze .względu na urlopy chorobowe, wy
poczynkowe i przedemerytalne.

Pod względem kwalifikacji, stosunki nśród nauczycielstwa 
poprawiły się bardzo znacznie-. Liczba kwalifikowanych nauczy
cieli dochodzi dziś do 95/', a procent ten z nowym rokiem, szkol
nym jeszcze się podniesie. Peimniej stwierdzić należy, że sporo 
ąnergji zabiorze wyrównanie poziomu istotnych wiadomości teore- 
tycznęch i praktycznych u nauczycielstwa kwalifikowanego, zwła
szcza, że nauczycielstwo w obrębie 'Jojewództwa jest stosunkowo 
bardzo^młode i pod uzględem metodycznym zachodzą duże różnice, 
szczególnie między naucz-'ciclstwém starszem, pochodząccm z róż
nych dzielnic. 2)la .-podniesienia .poziomu wykształcenia fachowego 
nauczycieli projektuje Rząd założenie dwu 'J.IC.IT,, a mianowicie 
w bysłonicach /rysunków, i robót ręcznych/, w Cieszynie /kurs 
geograficzno - przyrodniczy/. Przewiduje’ się również wstępne 
kroki do założenia .w-Katowicach Instytutu pedagogicznego, jakó. 
osrócika wyzszej wiedzy fachowej’ i pedagogicznej -i licznych kur—’ 
sów metodycznych do przedyskutowania .i wypróbowania zdobjezy 
wiedzy w zakresie wychowania :pedagogiki i dydaktyki/.

Jak -'spomniałem wyżej, już ub. roku, a teraz idąc dalej 
konsekwentnie, roz"ijany program szkolnictwa powszechnego przez 
objęcie nien ochronek oraz innych szkół uzupełniających. Cz.em są 
ochronki dla dzieci w wieku przedszkolnym, zwłaszcza w osadach 
fabrycznych, nie potrzebuję tu szeroko opisywąć, zarówno bowiem 
ich potrzeba jak i olbrzymia wpro-st doniosłość, są rzeczą ogól
nie znaną. '.Wystarczy zaznaczyć, że uwalniają rodziców przede- 
'■aszystbiem robotników od troski o ich dzieci przez kilka godzin 
zajęcia po fabrykach, hutach i kopalniach, jak i-częściowo od 
troski°wyżywienie, skoro we wszystkich ochronkach prowadzi się 
akcję dożywiania. Z tych przyczyn położyłem nacisk ns/ch urucha
mianie w szybkiem-tempie :tak, że w .ęiągu -.roku liczba ich ze 115 
podniosła się o 75, tj • na 188. Sieć ochronek nie jest jelna'k ■ 
mino znacznego wzrostu .ich liczbj- kompletna tak, że trzeb a bę
dzie założyć jeszcze około 50- ochronek, zwłaszoza w okręgu prze- 
myslo’.ym. Dołóżmy starań, by. dc ponoszenia kosztów zakładania, 
wyposażenia i utrzymania ochronek pociągnąć gminy w rozmiarach 
wi,kszych, niż to działc się do tego czasu, hiemniej wstwiono 
na ten cel dla. subwencjonowania ochronek kwotę 400.000’ zł. Pow
stanie 75 nowych ochronek wywołało duże zapotrzebowanie kwali
fikowanych sił ochroniarskich. Ha razie pokryto przeważnie’zapo
trzebowanie niekwalifikówanemi, zwolnionemi siłami nauczyciel-

J.IC.IT
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skiemi żeńskiemi.. Uie spuszczając jednak ż oka potrzeby.. dokozt...ł- 
cania ochroniare.k: a/ zorganizuj©mgr w najbliższym czasie w Kato
wicach kilkutygodniowy, dokształcający■kurs dla ochroniaręk, b/ 
oraz opracowujemy program regularnego dwuletniego•• Seminarjum 
ochroniarskiego, ą to w drodze reorganizacji jednego-, z istnieją- 

.cych seminarjow nauczycielskich^

Ilość dzieci, korzystających w ' tej chwili z ochronek, wy
nosi zgórą 20.. 000. •

ITiemnie jszem powodzeniem, jak ochronki, tylko oczywiście 
...z innych przyczyn cieszą się uruchomione przeze mnie noraz pierw
szy przy szkołach powszechnych szkoły gospodarstwa domowego’. Cho
dziło mi o to, by związać szkoły powszechne jrknajmocniej z życiem 
szerokich mas robotniczych, oraz o podniesienie wśród nich kultu
ry życia domowego. ITaukę w szkołach gospodarstwa domowego wprowa
dzono przedewszystkiem dla żeńskiej młodzieży szkół powszechnych 
dwóch, res. trzech klas najwyższych, kobee życzeń zgłaszanych 
jednak z bardzo wielu stron, zarządziłem organizowanie kursów go
spodarstwa domowego dla żeńskiej młodzieży pozaszkolnej i star
szych niewiast. 17 ten sposób nowo ząłożone instytucje są wszech
stronnie zużytkowane, zwłaszcza, jeśli się ^ezmie pod u--.'agę, że 
w wielu wypadkach i doży ianie dzieci w ochronkach, a nawet w 
szkołach oparto o szkołę gospodarstwa domowego. ’.7 przyszłości 
oprą się, o ile chodzi o dożywianie, o szkołę gospodarstwa domo
wego, także drużyn;' jordanoskie, pó.łkolonje, a częściowo /na 
Śląsku Cieszyńskiny i kolonje wakacyjne.

Szkół tych '■ roku 1927. założyliśmy 47,. zaś. 8-jest staè- 
jum organizowania. ;; najbliższymi roku pójdziemy o jeden krok da
lej i uzupełnimy program nauki gospodarstwa domowego przez prowa
dzenie nauki krawiecczyznj/ i bielizniarstra. SCidz,tc z"no’'odzeni- , 
jakiem cieszą.się kursyzzawodowe, organizowane przez społeczne To
warzystwa Kobiet, nowość ta znajdzie napewno wielkie powodzenie 
wsrod społeczeństwa, podobnie, jak nauka gospodarsk a dozie ego.

JJutaj muszę również wspomnieć o drugim eksperymencie, który 
podjęliśmy w dziale szkolnictwa i to- z’ doskonałym rezultatem, a 
mianowicie: o zapoczątkowanem przez nas tworzeniu ^iejskich szkół 
dokształcających. Szkoły te nie niają ha razie charakteru niższych 
zawodowych szkół .rolniczych, ale raczej charakter szkól ogólno 
kształcących, Powstało ich •' ciągu trzech miesięcy od l.kT - yl. 
I-II• przeszło 70, a powstanie zw ciągu przyszłego roku szkolnero 
conajmniej 100, skoro już d.zis zgłoszono przeszło 90 no-ych -;nio- 
s^.ow o założenie tych-szkół, ‘./iejskie szkoły dokształcające- ode
grają z pewnością bardzo wielką rolę społeczną .i państ-ową śrzoz 
uchwycenie młodzieży w okresie dojrzewania międzr 14 - t ó ro'^ -'W życia. v

Oczywiście, po-yższy eksperyment ujęty zresztą w'scislo 
opracowany plan, uzyska pełne swe znaczenie po przerobieniu pro
gramów szkół dokształcających i uzupełnieniu-ich podstaw^ ustc’io- 
ej, co jes’c właśnie w toku prac przygotowawczych.

Hs-e-o -ip'c+°^iałem’wielką troską Urzędu .bje- óoz- 
-k™ê° sU"a”a zdrowia fizycznego młodzieży Szkolnej, troska cem.ięce3 u nas, niż gdzieindziej aktualna, im gorsze są • ń-unki 

myyâezÿ, rzecz naturalna, że zagadnienie to nie ogre 
ie' z Sil d0 szkół powszechnych, che, je jednak tutaj c.P- 

„7? W, a ppzyozypy» ze jez.eli chodzi o sziolnzctuo, to nr ono 
Íem^/czv^Žzíolď6 Ï dZiaIe ludonego. ’Z natury bo-

m rz^czy; sz_ołj obejmujące suą organizacja nonadSzU-ą^h Przeszł0 V5 c‘zQW' Igółu zelSileńU ,-f jakUtk, 
5 -ń^s/n^c się na je ano z pierwszych-miejsc prz- roz^io^y- - niv 

z^gadniom” rycho-.ęania -fizycznego, one boriem dysponują n‘j i/>-_ " szą stosunkowo liczbą rytealifihoknych sił nauLycïeî jkich "imno-
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styki, największą ilością -.sal i --szelkiego rodzaju sprzętu 
:innastycznego i sportowego.- ' . . ” ; ' ;

.By sprawę "'wychowania fizycznego postanie .jednak należy-, 
cie, musi się zaopatrzyć -’szystkie ^szkoły w sale gięłaśtyczne 
i boisko. sportowe , -oraz- -ykształcic odpo”iednią ilosę dobrych 
sił'instruktorskich. ..keja a; tym kierunku została'już zapo-' 
czątkotańa z jednej strony y ramach ogólnego planu budowy szkół, 
z drugiej przez uruchomienie lub popieranie- odpowiednich kursor ■ 
dla abiturjentó’7 seminarjów i nauczycieli, , •

0 ile'chodzi'o młodzież j najsilnięj-popieramy harcer
stwo, oraz sport. szkołach UÓ’jegodztwa. Specj.alnie u ielką rolę 
"" odniesieniu do młodzieży szkół powsz’. odgiywają 'kolo.lij.e ”aka- 
cyjne, organizowane przez nas ;na-dużą- s^alę-. Gładzi, tu b: to , abý 
młodzieży szkolnej w p'kresie wakacji dac możność" spędzania kilku, 
tygodni na wsi, w pięknej i zdrowej okolicy, oraż h/jej zapewnić 
dobre pomieszczenie, zdrowe odżywienie i ruch.. L’ ub.roku wysła
liśmy na kolonję- -wakacyjne' przeszło ’12.000,' młodzieży, za pośred
nie t'wein- towarzystw .humanitarnych, . külturclno-pswiato'wych lub z 
ramienia Sad rodzicielskich, .zakładów.. y"pr źe rážně j
ilości '-ypadków kolonje/to istniały tylko na ‘podstafię-* subwęppji 
udzielonej przez ~o j Q' 'ództwo'. Do śniade zenie’, jakie uzyskaliśmy 
z ostatnich koloni j, -, ykazało, że młodzież szkolna’ bardzo łatwo - 
daje się ujmować na nąch ” formę drupÿn oraz hufcom i że progra
mu odprowadzenie zajęć i zabaw nie odbiera wcale tej młodzieży' 
rt-dosci, jaka płynie ze swo bodne gę zp oby tą nà wsi. Bobre powie
trze, lepsze odżywienie, rozmaitość zajęć i zabaw w drużynach, 
oraz zastępach, poprawia znakomicie zdrowie, a.nadto budzi zmysł 
organizacyjny, dyscyplinę i instynkt społeczny. Kolonje wakacyj
ne rozbudujemy w tym roku, jeszcze .mocniej, gtanowie one będą dor 
skonale uzupełnienie obozów letnich, tak jak znowu jako uzupeł
nienie kolonji ■'akacyjnych traktujemy półko.lonje i drużyny jor
danowskie. Drużyn jordanö-sl:ich utworzyliśmy w’ub.roku 21.
Z tego przeważna częsc funkcjo ho, pała zupełnie dobrze.: Liczba 
młodzieży’ ujętej órgw.niza.ćją tych drużyn wynosi la przeszło. 8'000. 
Ponieważ ■ g statystyki poża. wymienioną, wyjżej liczbą, jeśzc-zć- 
przeszło 2Ö..Q00 młodzieży pożośtaje-w czasie*letnich .miesięcy . ■ 
bez. żadnej opieki, 'dlatego projektujemy .rozszerzenie akcji w.za-f 
kresie' drużyn jordanowskich jeszcze' pa 4u miejscowości TTojewódz- 
twa. Niezależnie zas od tego uruchomimy. nadto półko.lonje dla ' ■ 
dziatwy obojga płci ’~ ogrodach i parkach, ’ póď opieką wyszkolo-' .' 
nych ■ tym celu osób. z^-io^zku z powyï.szemi zamiarami prelimi
nujemy kwptę 1.620.0.00- zł. na- to cele, - do.dett.kowo pąs. wpłynie 
projekt o podniesieni^ jej o dalsze 400. 000'-zł...y-jobec te.go ,że 
personalne^ wydatki kościelne, jak to zaznaczyłem ryżej, przejęło 
na siebie Pap ę two jj. łącznie zatem będziemy ' y p sporządza u kwotą 
przeszłe 2 miljcnów. ’ '' .I.'-’,- -- - ■ . - - ■ • .

Sądzę, ' że.realizacja powyższego-programu postami naszą-, 
szkol, po’ szećhną bardzo -.?ysoko,z zwłaszcza-, gdy--za programem tym 
Stoi dzisiaj pełnę . zapału i,’p"osf?ięceńiąj,.. dobrze ukwalif iłowane 
nauczycielstwo tutejsze. .

Budżet t.w dwóch ’ dalszych . działach - tj ., seminar jum. .naucz.' 
i szkolnictwa średniego ogólno-kształcącego nie nasuwa specjal
nych uwag. Zasadniczo^bowiem nie uległ zmianie. Natomiast chcia- 
łem już dziś zaznaczyć, że projektuję zniesienie jednego z żeń
skich . semińarjor nauczycielskich, a założenie na. jego miejsce 
seminarjum ochroniarskiego7.Zniesienie, jednego-z seminarjow jest 
konieczne: a/ by przywrócić potrzebną równowagę między męskiemi 
i żebskiemi siłami naucz;- cielskiem! - w dzisiejszych bowiem wa
runkach dojdzier^ ~ przeciągu, kilku lat najbliższych mimo ustawy 
celibatow-ej do stosunku 65/ żeńskich na J5/-- męskich podczas gdy 
stosunek ten powinien wyglądać wprost odw ’tnię. b/ drugi-powód, 
to istotne zapotrzebowanie sił w kojewództrie Śląskiem w ogólno
ści. '.7 związku ze zniesieniem ustawy sanacyjnej i innymi wzglę-



dani, o których już mó-iłem, zapotrzebowanie sił nauczycielskich 
jest tak znaczne, że własne seminarja nie będą go mogły pokryć. 
Jest to jednak ostatni rok tak silnego zapotrzebowania”. 7 następ
nych latach będzie ono wynosić J — 4J1 najwyżej, czyli na 4J00 
naucz, bez ochroniarek od 120 — 16u rocznic, gdy w ubiew-^ym skoń
czyło seni nar jura 150 kandydatów i kandydatek - v tyra z as roku 
wypuści pierwszą serję kandydatów seminarjum r- Nowej “si w licz
bie około 50. Tych 50 - to przyszły m.atorj a.:ł n„ inteligentny pro
let..rjut bezrobotny, czemu trzeba będzie zapobiec przez siu e-row. - 
nic pewnej ilości kandydatek do ochronek i szkół powszechnych, 
jako nauczycielek gospodarstwa domowego.

zakresie szkolnictwa średniego idę w tym kierunku, by 
stosunki w znicm panujące ost .toczniu uporządkować. Przed «.wszy st- 
kicm stzfac się będziemy o-to, by o ile możności, pos: dy n-ućs*- 
ciclskic obejmowali nauczyciele z pełnemi Iw-.lifik1 ej mi. Stosun
ki pod tym względem wykazały wprawdzie duży postęp, ni.iani<j jed
nak jeszcze 50% uczyzcieli szkół średnich, to nauczyciele bądź 
bez krnlifik\cyj, bądź z Iirr;lifik ci'.ni niipt.łn.ni.

Budynki szkolne są n .ogół w dobrym st.-nic, sa jedn k 
miejscowości, gdzie potrzeb ;-nowych. budynków szkolny ch, ust Tu
lącą krostją, “ymicnic tu nałoży.. Hor y Bytom, Szarlcj, Pud.'-, ń" 
zwł-.szcza Lubliniec. Gimnazjum w Lublińcu wyk zuje"t"k silir* 
wzrost liczby uczniów, ż promień jego zz: sięgu? jest t- k duż”,’żv 
jakn j rychlej trzeb' będzie przystąpić do budowy ąowego gm” chu 
szkolnego i bursy dla uczniów , liusi się iozbudor;c n dto" gima- z- 
jum r Tarnowskich Górach i Pszczynie, oraz przystąpić do bńdow'- 
gimnazjum w Llikołorio.

L z.'.krcszic nowych budynkó^ szkolnych trzeb - będzie osta
tecznie wyzpos".życ wewnętrznie gimn-z jum p-ństr o- c ' Bi; lsku, oraz 
przystąpić dozzaop trzenia '"szystkich z' kł- dów p' nstT oa-ych " do
stateczną ilosc środków i pomocy n-wkowych.

Juz.-- pierwszej s- < j mo’ ic budżeto* ci zwróciłem u* ge 
n; to, że przedmiotem specj'Inej troski Urzędu koi u ódzlcir go " 
będzie szkolnictwo zarodowe, jako t-. n dzi-ł szkolnict-a, który 
już choeby ze T zględu n- wybitnie prz.mysło’. y ch r k.tcr “oj . “ódz- 
twa poci d . b rdzo • i; Ikit znaczenie. 7 roku ub. ni^ mogłem zmi - 
nic. zasadniczo ogólnej sytuacji - tej mierz. . z. względu nr ust- 
hilizow-ny system, którego odr zu zróf ormou'c się ni ’c ło, ni.- 
mniej jednak i nr tern polu dokom łem pewnych posunięć, ob. cni 
występuję z konkretnym już progr mum rózbudoey i prz. budo-y t ro 
działu szkolnict’-- .

Idąc od dołu, st’i. rdz an, ż ilooc szkćL. d.okszt Łc i- - 
cych ’■ zrosły T^QstmXnim rokiąz 38 n- ^8. Urząd ' oj ■ ’ óćzki s;'i -- 
aomy-Ttut niedomag-n funkcjono’ aniu tych szkół. ’ związku ę 
tem wystąpi w nie długim czasie z proj. kt mi, któr-. usuną dotych
czasowe braki, prz cd ewozyst ki cm z inićj tywą - ki runku zmi ny 
ust ńy o szkół'ch dokszt łc ających w. tym k.\runku, by znieść róż
nice organizacyjne, istniejące dotýchcz*s między szkołami żo- 
kszt łc-.jąc^mi w Cieszyński j i górnośląskiej części " ow- ■ óert- ; 
n dto z-miezrzamy: w op rCiu o ust -ę ogólno - polska - pro- Ć.aić 
żyd-“.'nic _ st i-dectr, Jetórcby n br ły istotn.go zzn-oz ńi- przy 
uzyski: ' niu stnowisk rz . mi osi.., - ox z pomnożyć ilość f ■ cho: ych
insp' ktorow zszkół dokszt■ łc-jących i 1 prowadzić - : iększym, niż 
to jest dziś ’ y mi ".rz st ■ ł.. si ły nś uc zy ci: Is ki ., ~ r. s zc i. z 1 ni- 
Cjomac lepsz; upos'ż-ni. tych szkół ’ bibljotJai i środki n uko- 
’e, Upo-szi chni.,-nit ognisk dl młodzi ży szkół po: oz-chnych,któ
rych z.'łożono ' ub.r. 18, oddział1 z p wnoscią ró* nie ż - "bitni 
n- poziom mor-.lny i uspołecznienie młodzi- ży szkół dokszt łc ną- 
cy ch.

aj.żcli chodzi o szkoły z- odo-. s'r<dni<, to liczb ich 
•/zrosła ■ tym roku o j<dną, mi-no-icic o S<min rium gospod rc^- 
w Łysk ch.



Llysl założeni serii nar jum gospodarczego powzięliśmy 
v związku z występującym brakiem sił nauczycielskich do na:.ki 
gospodar:- twa domowego . Semi&pŁjum gospodarcze wypełni lukę z 
całoksz t .łbie szkolnictwa zæ-odouego żeńskiego i z.ópe.nńi stoły 
dopływ śęł nauczycielskich, d-o nauki gospodarstwa domowego przy 
szkołach nowszechny oh, oraz zapewni -.trwałość wspomnianym- vy że.j 
zamiéržéňióm -Rządu r zakresie uzupełnia di a programu szkół pow
szechny oh» ' - • .

Seminar juin- w Łyskach walczy -'na razie z pe^ nemi trud
nościami; dokładamy jednak wszelkich starań, by braki té zr.Ozu- z 
miałe r początkowcm studjum rozwoju sérii nar jüm usunąć-i z. penie 
mu warunki normalnego rozwoju;--- "

..-Obok seminarium u Łyskach powstała n.dto społeczn 
szkoła zawodówa żeńska v T--rńowskieh Gór. ch, j ko trwał- konty- 
nuę.cjz 7-miesięcznych kursor -z- -"Odowych żeńskich r tej □'mej 
miejscowości, które doły , dobré rezult ty . Zupełnie dobrze:'mimo 
braku.vł önego budynku rozvij się. szkół- z-.vodová żonek, li cie
rny' Szkolnej v Bielsku^ Rząd--zamierz przyjąć instytucji tej. do
brze'postarionej ■ i pror-dzonej z pomocą przy uzyskaniu "łosnego 
gmachu» Llęskich szkół ža^odovych technicznych istnieje poza 
szkołą górniczą v; Tarnovskreh Górach^ dvie r Bielsku i Króler- 
skiej Hucie » . Szkoła przeiüyslova' v-Bielsku rozT ija się- dobrze 
i zdoby un- sobie córaz ■ riększfe żóufanie ‘v sfer ach..przemy słonych 
nietylkp na terenie rojev.ództva,' <le i' poza jego gro nic cmi. Cie
mniej jednak vym-:gc on.-. • rozbudory \* lepszego i :nOv szegorypos" że
ni oi. T3 niektóry-ch działach-zraodernizot ania. o :

Szkoła mistrzó’. mechanicznych i hutniczych r Eról. 
Hucie mimo pomocy i dobrej T oli czynnikóT miejsco-. ych r siczy 
ciągle z duźemi:brakami, o ile chodzi o pomieszczenie, ryposaże- 
nię pracouni, iabora.torj ó'' i T .arsżtaty .

\ Stan ton, jak' i ogromne zapotrzebowanie sił technicz
nych. Ł prźfemysłe górnośląskim spo* odo: ał Urząd ' oje’ ódzki ûo zs
iniej pi ania zorganizoi ania szeregu nowych szkół technicznych : 
Katowicach, Uedług zamierzeń Rządu mają po-stać t ciągu ć.-u lat 
najbliższych 1/ szkoła mechaniczna, której uzupełnieniem stałaby 
siď przenieśiona: ,d.o Kato-ic szkoła mechaniczno-hutniczr z. Król. 
Huty » 2//sz-koło elektrotechniczna ze szkołą mistrzó” eluktroteci.n. 
^/f .szkoła kolej ot a, którą po.-uzyskaniu -n: to zgody llinietcrst: u 
Osti.iecenir. ‘-przeniosłoby się do' E-to* io i przyjęto n.' et-t "oje- 
WÓńztuą. .4/ .Szkołń budoT'"lrnę, która.-istnieje a Kat.O’ ic-c.h, j ko 
Szkół- ut.rżymy:;ans. przez Z- iązek samodzielnych budo* niczyćh; po 
j.'ej upąńćtr;ov reniu miałaby on' d* a. * ydzi- .ły : . a/ bu'dovnictvo nad
ziemne, b/'podziemne, wreszcie 5/ szkoła chemiczna z oddziałem 
ceramicznym.

Konferencje fachoue ustaliły już typ i program szkół. 
Ustalono miejsce'budowy szkół, jak i plan urządzenia ^arsztatór. 
U najbliższym czasie wykonany żostanit zasadniczy szkic budowy, 
poeżem rozpisany zostanie konkurs, na budowę szkół. Koszta buio-y 
ń kwocie 5»400»000 zł. pokryje się z pożyczki 50 milj -zł. Koncen
tracja tych szkół v jednym bloku, vybudovaným v Kato-icech, da 
duże 'oszczędności tak vzzakresic administracji, jak i wspólnych 
pracowni i "warsztatów Śmiały ten projekt jest mocnym posunię
ciem naprzód dobrego postawiania i.rozwiązania zagadnienie szkól 
zawodowych na Śląsku»

Sporo ^reszcie u-ugi pos—ięCc Rząd■ roz* ojor i szkolni
ctwa zawodowego i hc.nd.lo-cgo^ chociaż nic jest zami .rcm Rządu 
zakładanie w; przyszłości puństwo-rych szkół handlowych. lir tonią.st 
całą siłą peprzu Rząd inicjatywę wychodzącą - tym.kierunku tak 
zďšttsny Z wiązko w komunalnych, jak i -organie acy j społecznych.
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. P?vyzoj zakreślony. program-w dziedzinie szkolnictwa 
??’łby niezupełny, gdyby u, nic, wspomniał o dalszych planach 
"°3.u ..odztwa, o.tych planach,, któro albo już .vchodza w sforę 

teé.v stadjun.-.p.on7aźnej dyskusji i oprać owy- • 
• ^n-\a i'x ťjei-tc?^ • dzihle -^ydatkór* nadzryczajnych części IV 

~nacnodzrmy w ; 14. poz. 186.OUU na KonserraitOrjurn muzyczne . ' 
J Í t°Jec-no razowy wydatek na zorganizowanie państwowego

• instytutu muzycznego, któżby- w?przysgłóeoi obciążył budżet
> państwowy a któryby zaSpohoił w spOsbbdbskonały istnieiaca. 

u nas potrzebę dobrej 1 na wysokim pożibmie stójącei szkoły 
muzycznej. Szkoła ta obliczona jest na 500 rsflektantów, Za
znaczam, ze co do jej dalsz-go utrzymania uzyskałem przyrze- 

L^nis.terstwa ~yznan. Religijnych i Oświecenia Publiczn. 
rit5S?‘'S3?1®13, 6asia.ed ł^czę daleko idące nadzieje w kierunku 
^•pla chetnienią i postawienia na najwyższym poziomie artystycz- 
+ zapałem tutaj uprawianego śpiewu i muzyki. Będzie
to jeden z ztych elementów twórczych, przy pomocy których nrar- niemy nadać atmosferze wojewódzkiegś miasta nietylko polocie 
inwestíc-in?SnZej kubtur7* ^ydatek ten traktuję jako wydatek 

«o ni, • szkołę zawodową, której utrzymanie, jak zazna
czyłem, ma obciązyc w przyszłości budżet Państwa. Nie chcę 

również kryć z dalszem zamierzeniem, które ma tworzyć nie- 
r>ow^t«2r^n?r°?römU s?kolneg°’ Uważam, żc w Katowicach musi 
? sziroła typu uniwersyteckiego i to albo politechnika 
> d° charakteru naszego zagłębia rydzia-
Żn rAi-n^0 akadem^a górnicza z Krakowa musi byc przeniesiona <•* U ik« u UV 1C .

średnich-,3/ położenie nacisku na ro; 
przez reorganizację szkół- dokształ- 

cję srecnich szkół závodových r jednym blo— 
założenie szkoły typu universyteckiego.

z Pa  Zejzońozenio omav ianyzch sprav szkolnych chciołbym 
r- " ,-ilku sł OT uch poruszyć sprui ę szkół mnie jszoscio* ych.

'• zcięou.. na_to, żc polityce szkolnej nie stosujemy zasady 
o^nosci niu będę tym razem przeprowadzał analogii ze SI.

GŚzic zresztą nic się - tym zakresie nic zmieniło od 
°vMniej mojej no’ y bud z utop u j. poza tom, . że liczba dzieci pol-’ 
■ii Gh ■ polszich sznołuch spadła z .8'00'do 500 na' 529.OOO ipla- 
..0: , nstorni st chciułcm podać kilka szczcgółó", któro -yjasni®

-HH-,o tę r °bu Płaszczyznach poruszyłem w Rządzie,uzy-
tor-íJS-a Przycnylne traktowanie projektu. 7 tej chwili 

, 2 sPrarie rozmowy i opracowuje się plany, reali- 
chOT-Ç fpSïïÆ uzalesnia się od wybudowania odporiednichzgma- 

4.° .' J v' roku dały nasze zabiegi pomys'lny
le^a^v^u, wystąpiłbym do ..ysokiego Sejmu z propozycia zmiany S’iÄP»* W W” kierunku, bj jedLk^otrzbbne

-ïv.Posta'W°-, ł-or?'’scł> płynące z utrorzenia takiej 
Jûsne, by ba^-ic się w długie uzasadnienie. Ze- 

fiiÙÎ+°fe+°^Or 1 młodsiez uniwersytecka staliby się dalszvm 
grosie przekształcenia Katowic na osro- 

" "VS°--ieJ kultury polskiej, a uboga nasza młodzież sluska 
^/-içkszej mierze , niż dotychczas kończyc' wyższe stu- 

+ \?be:ino-'ac tu posady inżynierów, którzy do tej porV rekru- 
t V 1G v Przygniatającej większości z przybyszów i to bardzo 

c^dsozieacov;. LIórię o tern w.szystkiem dlatego, ponieważ: 
/ chciąłem przeęstą^ic Panom zarys całego planu szkolnego 
./ istnieją możli- ości rychłego urzeczywistnienia.

-a.n-i, powyższe, mogę program szkolny ująć - kilku
niinV+ï • ' + funcamcntem - to rzorov a szkoła powszechna, z?-m 
punktem jest udoskonalenie ale nie dalsza-rozbudova seminariów 
izOgclno kształcących szkół * ’ ’ 
”ój szkolnictwu z:.’.odowego, 
cających i koncenti 
ku r.kutO’ icuch, 4/



V
 Pr

zy
cz

ei
n za

zn
ac

za
m

, że 
na

od
nr

ót
 ze 

sz
kó

ł m
ni

ej
sz

oś
ci

 
do

 po
lsk

ic
h 

.p
rz

en
ie

sio
no

 28'5
 dz

ie
ci

.
istniejącą: Sytuację prawną i faktyczną w tej dziedzinie.Już 
12 marca ubiegłego roku Rada Ligi Naród ów,rozstrzyga jąć spór o 

;szk.cły -jstanęła zasadnic-zo ha gruncie naszej tety: Polskie 
'dziecko w polskiej-szkole, wprowadzając zaś eksperta języko
wego w osobie ,p- Maurera przyznała, że przynależność dziecka 
do mniejszości językowej ustala się nie na zasadzie subjektywne 
go przekonania .uprawnionych do wychowania, a na podstawie 
kryt.erjów objektywnych tj. faktu posiadania języka, za czem 
zres.ztą przemawiają nietylko motaenty pedagogiczne, ale i roz
biór pojęć -i interpretacha art.69, 106 i 1J1 Konwencji Genwskig 
Ze względu na_ ząkwestjonowanie przez Niemcy tej tezy z punktu 

. widzenia prawniczej interpretacji, toczy się w tej chwili snór 
w Hadze.

■’ , ■. .? • ■ ••••

Nie przesądzając- wyniku sporu, którego przedmiot 
zresztą, dla nas jest zupełnie jasny, muszę podkreślić, że w 
ęolskiem społeczeństwie zarysowała się lepiej świadomość korzy 
sei płynących z nauki w. języku ojczystym, czego dowodzą ze
stawienia statystyczne , zdotycząc e najbardziej' charakterystyczne 
go punktu to jest zapisów na pierwszy rok nauki. Kiedy w roku 
1926 zapisało się do szkół mniejszościowych 5-512 dzieci - to 
wyroku 1927—2714. dzieci. Kiedy w roku 1926 ilość dzieci prze
niesionych ze s.zkół polskich-ďo niemieckich wynosiła }132 dzie
ci, to. w roku l927 tylko 247'X/^niosk-óv? o nowe szkoły mniejszo
ści , postawiono, w ręku 1926 - I982 .- r roku 1927 .- 161. Po 
egzaminachLNauerara cyfry: zapisów dzieci nowo wstępujących 
spadną o mniej więcej 300 tak, że w szkołach mniejszości po
zostanie na pierwszym roku ostatecznie 2400, w miejsce' 8644 
wpisów ^i przeniesień z- 2 oku- 1926 nie wliczając tu oczywiście 

, wniosków o. nową a nie założone jeszcze szkoły mniejszości. W 
> przeliczeniu czyni to około 71 % dzieci obowiązanym rogóle do 

wstąpienia do szkoły.

/ . Cyfry te przytaczam w- tym celu, by zilustrować nie
.mi naturalnie rozwijający się--proces uświadomienia, oraz -ode- 

'Iprzeć zarzut, jakoby w ostatnim roku rodzice polscy tłumnie 
/ zapisywali - swe dzieci do - szkół.niemieckich.. Cyfry mówią coś

- wręcz - przeciwnego. Zreyztą stwierdzam, że w dziedzinie szkol
nie twa przestrzegamy zasady równomiernego traktowania bez wzglę 
du na przynależność do mniejszości ćzy większości.. - tak, że 
to co powiedziałem p szkolnictw ie'’w ogóle,- dotyczy oczywiście 
i szkolnictwa ipniejszości ow ego-. [■■ ■

Poza szkolnictwem, Które szerzej omówiłem, leży 
jeszcze, wielki teren pracy oświatowej przeznaczonej dla szero
kich kół społecznych, a idącej- po linji rozbudzenia myśli, mno- 
zenóa wiedzy i uropiania charakteru narodowego, Z tych zało
żeń wypływają wszyś.tkie pozycje budżetu,które zmierzają do 
popierania takich towarzystw^ jak T.C.L. Nasza Czytalnia, 
Towarzystwo Teatralne, koła śpiewać ze , organizac je- harcerskie 
itp. z tej samej myśli wypłynął urzeczywistniony już dzisiaj 
pomysł wielki stacji radjowej w Katowicach i upowszechnienie 
propagandy oświatowej, prow-a.dz.onej za jej pośrednictwem przez 
stworzenie stacÿj .odbiorczych we wszystkich gminac-h i wszystkihh 
szkołach, so w obecnym czasie właśnie przygotowujemy. .Wyznaczone 
przez Sejm nagrody literackie posłużą walnie do stworzenia 
pięknej ^literatury-, -osnutej na tle przeszłości- lub aktualnych 
stosunków społecznych i kulturalnych Śląska- W tym budżecie 
snujemy tę myśl dalej. Obcięlibyśmy, by w sposób naukowy opra
cowano prehistorję i historję ludu śląskiego, by pogłębiono 
stud je nad jego.językiem, obyczajami i całą jego swoistą rodzi
mą kulturą, by stworzono, .monęgraf je ^naukowe, dotyczące historji 
tworzenia się płaskowyżu i Beskidu śląskiego, dotyczące węgla 
u innych jego skarbów naturalnych, by przeprowadzono badania 
nad florą i fauną itd. jedneąi słowem-: by stworzono naukową 
literaturę polską na Śląsku. Na ten cel wstawiono właśnie do



Uudżetu 53.000 zł. dla Akademji Umiejętności, podejmującej się 
ten program zrealizować<Niemieckim publikacjom w- tej mierze 
trzeba przeciwstawić polskie, fachowo i w/g S-Ow^j metody opra
cowanej dzieła. Ale to jedna tylko strona zagadnienia. U nas 
na’ kląsku trzeba w pospiesznym tempie zbierać wszystko, co 
piękne lub charakterystyczne dla tut »z kul tury, by ochronie przed 
zniszczeniem, oraz należy stworzyć ośrodek promieniowania w dzie 
dżinie kultury ..artystycznej- Myśl ta przyświecała nam w roku 
ubiegłym, kiedy wstawiliśmy do budżetu etat konserwatora i pier 
wszą kwotę na Muzeum śląskie. Ońóż w ciągu lipca i. sierpnia 
ub.r.- .został zorganizowany przy Śl.Urzędzie Wojew•-oddział sztu
ki którego zadaniem jest załatwienie, następujących spraw: Kon
serwacja zabytków przeszłości, ich naukowa inwentaryzacja,czu
wanie nad estetyczną stroną nowo wnoszonych pomników, sprawy 
z zakresu literatury i muzyki, oraz organizacja Muzeum Śląskie
go.

• W: zakresie konserwacji przeprowadzono- w ub.roku 
gruntowną restaurację kościoła drewnianego w Miasteczku Śląskiem, 
rozpoczęto restaurację wieży piastowskiej w Cieszynie, będącej 
r.raz z kaplicą jedyną pozos: a łości ą zamku książąt cieszyńskich 
/odsłonięto pierwotny kamienny wątek murów, a rozpadające się 
ściamy postanowiono ratować przez związanie ich krytemi ankremi*/ 
Zajęto się również sprawą malowania wnętrza gotyckiego kościo
ła w Kuncowie z w. XV. Celem realizacji właściwej Opieki nad 
zabytkami, nawiązał Oddzidł- Sztuki kontakt z nauczycielstwem i 
duchówieštwem, z tern ostatniem przez spowodowanie opublikowania, 
w "Wiadomościach Diecezjalnych" okólników Księdza Biskupa Śląskie 
go. Zorganizowano wreszcie grono członków - korespondentów 
Oddziału Sztuki, których zadaniem jest ^informowanie Konserwatora 
okręgowego o stanie konserwacji zabytków przeszłości i o wszol 
kich robotach konserwa-cy jno-restauratorskichj wszczętych w obrę
bie Woj ew ó d z t w-a .

Oddzia-1- Sztuki zajmował się organizacją Towarzystw 
/'Opieki nad Zabytkami i opracowaniem Statutu dla tych towarzystw.

Ingerował w wypadkach wznoszenia pomników pamiątkowych i Spowo
dował opracowanie estetycznych projektów na pomniki w Miasteczku 
i Goczałkowicach.

Najbardziej zaçwansowi.ne są prace nad organizacją 
Muzeum śląskiego. Cddziił Sztuki rozpoczął od opracowania pro
gramu zbiorów muzealnych i projektu Statutu. Muzeum ma ęiicc 
charakter ogólno - polski ze szczególnem uwzględnieniem ziemi 
śląskiej - i ma się składać z 7 działów: 1/ zabytków przedhi
storycznych, 2/ sztuki retrospektywnej kościelnej i świeckiej, 
J/ ęztuk.i współczesnej, 4/ etnograf ji, 5/ działu przyrodniczego, 
/bjologiczno - geologicznego/, o/ dz'ału przemysłu górnośląskie
go, 7/ pamiątek z okresu powstań i p ebiscytu.

Celem realizacji .tego planu nawiązano kontakt z 
miejscowem społeczeństwem np. duchowieństwem i nauczycielstwem 
crogą przesłania okólników, prclckcyj radjowych - artykułów w. 
prasie, oraz szeregiem wybitnych fachowców w Krakowie - na 
Todhalu, w ziemi łowickiej, na 'Wileńszczyźnie i Wołyniu, z 
których prawie wszyscy porwani ideą stworzenia placówki muze
alnej' na Śląsku, pracują bezinteresownie. Opublikowano odezw-ę 
dotyczącą działu przyrodniczego, a wymagającego współpracy^ 
przyrodników; na całym terenie Państwa, jak' i pomocy urzędów 
leśnych.

Dotychczas uruchomiono w Muzeum następujące działy: 
1/ retrospektywny, 2/ sztuki współczesnej, 3/ ludoznawczy, 
4/ przyrodniczy. Z wiosną rozpocznie się badania terenowo 
nad prehistorją Śląska w związku z realizacją działu prehisto
rii w Muzeum.■
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Co do obecnego dtanu zbiorçv podkr -ślić trzeba., 
że najbardziej bogato przedstawia się dział ludorznawczy, 
reprezentowany narazie przez blisko 5'CO okazów/ w tern przeszło 
200 śląskich./ Zebrano kolekcję ubiorów górnośląskich-, okazy 
rzeźby malarstwa,ceramiki i sprzętarstwa z Piekar,Kozłowej 
Góry, Kamienia, Brzozowie ,Chorzowa ,Bobrownik, -Dąbrówki Wiel
kiej, Michałkowie itd- Szereg objekt ów pochodzi z Podhala.ło
wicza i ziemi Krakowskiej, rozpoczęto już zakupy na śilcńszczyź 
nie i Wołyniu.

Do galerji muzealnej zakupiono dotychczas 53 obra 
zy i przeszło 50 dzieł grafiki polskiej/ Malarstwo polskie 
jest reprezentowane przez takich malarży jak Jan Nepomucen 
Głowacki ,-Kotsis-Juljusz Kossak, Jan Matejko,Naksymiljah Gie
rymski , Chełmoński,Malczewski ,Wyczółkowski ,Mehoffer /'y "tG;.os
ki , Stanisławski' - Tetmajer ,Ax'ntow icz ,.?ałat

W dziale sztuki retrospektywnej zasługują na -y—ie 
r.ieniœ okazy ceramiki i tkactwa.

Dział przyrodniczy liczy już kilka tysięcy 
przymiotów i posiada okazy faunistyczne, głównie ptaki - kole- 

. keje motyli i chrząszczów, kolekcje botaniczne... i szereg. poglą
dowych tablic. Szereg darów przyrzekła Komisja fizjograficzna 

\ Polskiej Akademji Urn. i Muzeum im Dzieduszyckich we 1 • ile.

Dodać trzeba, że wszystkie uruchomione di ały muzeel 
ne rozwijają się według szczegółowo opracowanych pro 1 U !T P \ « 
tak, że praca odbywa się w sposób racjonalny i konsekwentny.

Na zakończenie chciałbym jeszcze chöcby kilka 
słów powiedzieć celem zilustrowania -polityki Urzędu Koje«, 
i Rady Wojewódzkiej w dziedzinie tak doniosłej jak. >■ dziedzi
nie kościelnej. Jak zaznaczyłem już wyżej preliminowana pro
jekcie Rady Wojew. część wydatków personalnych u kwocie 
6OO.OOO zł. odpadła w-skutek przejęcia ich na etat M.'.1 .R. i 
O.P., natomiast r-sztę pozycji pozostała z tern, że na kateerę 
wstawia się obecnie kwotę 1/2 miljoną zł- na budo’-e seminar- 
jum duchownego w. Krakowi?' 50-000, zasz osobno jeszcze wystę
puję z projektem przeznaczenia kwoty 2OO._OOO z,ł - no suk’-cn- 
cje na budowę kościołów r miejscowościach pobrani cznych, 1. a 
r- szczególności w Szarlcju, Payłpyie i Murek ach. Ni potrż . 1- 
ję tych pozycji szerzej uzasadniać, sprawa bowżiem szybkiej 
budowy katedry jest dziś ogólnie uznana, tak ze uględu na 
przepełnienie kościołów w Katowicach, a co zatem idzie nie 
możność dłuższego utrzymania podwójnego charakteru kościoła 
cu.Piotra i Payła, jak i z tej przyczyny, że biskupst o -1 • - 

' skic musi' mice monumentalną świątynię Pańską. Doniosłoś' t 
go zagodnfenia znalazła swój wyraz także t dr urazo” j ub 
cji Rządu łentralnogo no ten cel w- sumie 200.000 zł.

Sprawą budo-y kościołów r. niektórych gminach j t 
'wprost paląca. Wymieniłem trzy miejscowości - może nr j’ rr izi..-j 
upośledzono, ale to tylko drobny szczegół w wielkiej ilośo.i 
potrzeb. Zaznaczam, że- jeżeli chodzi o ten dział proc, to Ursąd 
Wojewódzki s”ój plan pomocy uzgodnią zawsze z Kurją Biskupią, 
wskutek czego i tu nie idzie się na oślep, ale ściśle v</g 
kolejności i doniosłości potrzeb. Uchwolcnie zepropono-- rn : j ” 
przezcmnic kwoty umożliwi Urzędowi Woj-^r . , który ■: o >ti tnim 
roku przyczynił się do wybudowania kilku kościołów z funduszów 
rządowych, ryd?tniejszą niż dotychczas pomoc tym gminom, które 
nie mogą finansowo podołać przekraczających ich siły zada
niom budowy kościołów, zdolnych zaspokoić religijno potrzeby 
ludności. To co stwierdziłem v. innych działach - ma tu s^oj ' 
znstosow ■ n ic ; Stri-rdzom że świadczenia na rzecz kc^ciołn ka
tolickiego były największe w okr'sie mego tu urzędo-anir , "



a rząd Marszałka Piłsudskiego był pierwszym Rządem'Centralnym, 
który subwencjonuje lub popiera budowę kościołów śląskich prz-z 
udzielenie kredytów. ’ ' ■ • .

Dobiegłem końca uwag, jakie chciałęm. wypowie
dzieć z okazji prz-dłożenią Wysokiemu Sejmowi preliminarza budże 
tonego na lato 1928/29. Stosownie’d o zapowiedzi na wstępie ste
rałem się uwypuklić per ne zagadnienia i nakreślićztą drogą,  
jaką obrałem dla ich realizacji. Chcep je skier er o.c< n- szerokie 
tory, poczynań w większym stylu, nie mpgłem zmieście się w 
ciasnych ramach budżetu śląskiego, cle musiołem sięgnąć do ope
racji kredytowej jaką jest .pożyczka. Wysoki Eejmjeï xVle tu na tym 
małym obszarze spraw pilnych i ważnych’, oraz takie . prZ'; C n. mx 
odsłania ją-się perspektywy twórczej i pozytywnej pracy ale dobro, 
ludu śląskiego i potęgi Państwa Polskiego, ^e samo usni- '-omicnit 
ich sobie powinno zgasić wszelkie namiętności i koordynować na 
zasadzie harmonji wszystkie nasze wysiłki. Program, przs-a ch i- 
lą tu rozwinięty, dajezpole najs'~i Iszym ambicjom! aspirr.c jomj 
jest troskliwie przemyślany, ale pozatem tkwi w nim polot a.:o 
dosci , może tej młoisci, której zazdroszczą mi, moi prz cimicy 
polityczni^


